
Június 3-án az elmúlt évben avatott
Trianoni emlékmûnél emlékeztünk
a gyalázatos trianoni békeszerzõdés
92. évfordulójára. A községi megem-
lékezés levezénylésében nagy szere-
pe volt Péntekné Vizkeleti Márta re-
formátus lelkipásztornak, aki tuda-
tosan teret adott a helyi közösségek-
nek, egyéneknek a megemlékezés-
re. A református gyülekezet mellett
a Fidesz, a Jobbik Magyarországért
Mozgalom helyi szervezte, az ön-
kormányzat és a katolikus egyház-
község is képviseltette magát.

A megemlékezés levezetõje Ján-
di Sarolta a Fidesz tószegi elnöke
volt. A magyar és a székely himnusz
eléneklése után Jándi Sarolta foglal-
ta össze a gyászos történelmi béke-
szerzõdés máig sújtó következmé-
nyeit. Nem kellett volna ennek be-
következni, csak Magyarország be-
hódolt és elveszítettük területünk és
a lakosság majd kétharmadát —
mondta többek között harcosan, a
falunkban elõször nyilvánosságra
lépett helyi politikus.

Törõcsik Mihályné, Reményik
Sándor: Ne hagyjátok a templomot
és az iskolát — címû költeményét
nagy átéléssel tolmácsolta.

Martossy Szilárd, a nemrég még
önkormányzati képviselõ, meglepte a
mintegy harminc fõs hallgatóságot.
Reményik Sándor: A nemzethez — c.
versébõl adott elõ részleteket, majd
saját költeményével színesítette a
megemlékezést, de elõtte megjegyez-
te kevesli, hogy egy 4500-5000 lako-
sú településen csak ennyien vagyunk
a Trianoni emlékmûnél. 

Péntekné Vizkelety Márta a meg-
emlékezés koszorúinak elhelyezésé-
nél az egyenkénti elhelyezés helyett,
az egyidejû koszorúzásra tett javasla-
tot, melyet a megemlékezés résztve-
või teljes egyetértéssel nyugtáztak,
így a Nemzeti Összefogás Napja a tó-
szegi összetartozást is szimbolizálta,
melyet Hegedûs József alkotó népi
iparmûvész fafaragó, az emlékmû ké-
szítõje, feleségével együtt örömmel
fogadott. Méltó volt falunkhoz a Tria-
nonról szóló megemlékezés. -NS-

Helyi összefogással
emlékeztünk,

a Nemzeti Összetartozás
Napjára

Jándi Sarolta özv.Törõcsik Mihályné



A Nyugdíjas Klub tagjai nagyobb
létszámmal, a hivatali dolgozók és
pedagógusok mellett a szokottnál
szerényebb lakossági részvétellel
került megrendezésre április 18-
án a falugyûlés. A Himnusz el-

hangzása után dr. Gyuricza Mik-
lós polgármester köszöntötte a
megjelenteket.

A polgármester közérthetõ mó-
don szólt a 2011-ben elvégzett ön-
kormányzati feladatokról. Ezek-
rõl lapunk korábbi számaiban ír-
tunk részletesen. Elõadásában
hangsúlyozta, sikerült megõrizni
az önkormányzat és intézménye-
inek mûködõképességét. A költ-
ségvetés szigorú és fegyelmezett
végrehajtásának köszönhetõen, a
92,7 millió forintos likvid hitelke-

ret felhasználását év végén 50,4
millió forinttal zárták.

A faluvezetõ tételesen is kitért
az elmúlt évben elvégzett mun-
kákra, majd 2012 legfontosabb ter-
vezett feladatairól adott tájékozta-
tást.

Így többek között megtudtuk,
hogy továbbra is elsõdleges cél az
önkormányzat és intézményeinek
zavartalan mûködtetése, valamint
a település üzemeltetése és kar-
bantartása.

Folyamatos feladat ez évben is
az utak karbantartása. Mart asz-
faltos technológiával folytatódik a
Karai útról balra leágazó utak ká-
tyúzása. A középületek karban-
tartása is tovább folytatódik.
Ezek közül kiemelkedik az óvoda
külsõ nyílászáróinak cseréje,
amelyre önkormányzatunk pá-
lyázatot nyújtott be, ahogy a falu
térfigyelõ rendszerének kiépíté-
sére is.

A parlament döntése értelmé-
ben a kulturális programok szer-
vezése, a kulturális tevékenysé-
gek támogatása az önkormány-
zatok kötelezõen ellátandó fel-
adatává vált. Így 2102-ben is foly-
tatódik a programok szervezése.
Már túl vagyunk a január 21-i
Pótszilveszteri Pódiumesten és a
nagy közönségsikert elért „A köl-

tõ visszatér” c. rock-
operán, mely a már-
cius 15-i nemzeti ün-
nep díszelõadása
volt.

Szeptember 7-én
(pénteken) Faluest
lesz. A szabadtéri
színpadi programok a
sportpályán lesznek,
ahol láthatjuk az isko-
lások és az óvodások
mûsorát. Fõ produk-
ció az Irigy Hónaljmi-

rigy együttes mûsora lesz, melyet
tûzijáték követ.

Másnap, szeptember 8-án a IV.
Fogathajtó Baráti Találkozó kerül
megrendezésre, mely egész napos
lovasversenyek jegyében zajlik.

December 15-én a Mûvelõdési
Házban Tolcsvay László — Müller
Péter Sziámi: Mária evangéliuma
címû rockoperát láthatja az érdek-
lõdõ közönség. — mondta dr. Gyu-
ricza Miklós.

Az adósságállomány alakulásá-
ról is szólt a falu elsõ embere,
melyrõl lapunk elõzõ lapszámá-
ban már írtunk.

„Mit hoz a jövõ?” — teszi föl a
kérdést, talán magának is a polgár-
mester. Az önkormányzatok rend-
szere (várhatóan) alapjaiban meg-
változik, teljesen átalakul. Számos
feladat és hatáskör fokozatosan át-
kerül az államhoz, illetve az újon-
nan felállításra kerülõ járási hiva-
talokhoz. Korábban az önkor-
mányzat illetékességébe tartozó
kérdésekbe beleszólásunk (dönté-
si, intézkedési jogosultságunk),
nem lesz. — fejezi be tájékoztató
elõadását a polgármester, majd a
falugyûlésen jelenlevõknek adta át
a szót.

Martossy Lajos, Ifjúság úti la-
kos, a falu lomtalanítás idejérõl ér-
deklõdik, valamint az allergiások
egyik legnagyobb ellensége a par-
lagfû irtás helyzetérõl kér tájékoz-
tatást.

Dr. Gyuricza Miklós válaszából
megtudtuk, hogy a „klasszikus”
tehát háztól való lomelszállítás
nem várható. A polgármester el-
mondta, számos jogi és törvényi
akadálya van a lomtalanítás lebo-
nyolításának. A reményt a parla-
ment elõtt lévõ hulladék szabályo-
zási törvény megalkotása jelent-
heti.

A parlagfûirtásnak megvan a
törvényi szabályozása. Külterüle-
ten a Földmûvelésügyi Hatóság,
belterületen a település jegyzõje
felel a kötelezõ parlagfûirtásért.
Minden ingatlan tulajdonosának
kötelezõ az allergén növény virág-
zás elõtti kaszálása. Aki ezt felszó-
lítás ellenére sem teszi meg, az ön-
kormányzat elvégzi a munkát,
melynek költségét az ingatlan tu-
lajdonos viseli „sõt büntetésre is
számíthat”.

A Szózat eléneklése zárta a
2012. évi falugyûlést.

Nádházi
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Egyre többen vannak falunk-
ban olyanok, akik a falugyûlés
szerepét átértékelték. A XXI.
század informatikai robbaná-
sa elérte a kistelepüléseket is.
Különösen akkor, ha a helyi
önkormányzat az információ
áramlásában jól kihasználja a
világhálót, helyi honlapot és
újságot mûködtet. Gyors és fo-
lyamatos a kommunikáció, s
akit valóban érdekel a helyi
közélet és az elöljáróság mun-
kája az „képben” van, és olvas-
hat róla. Persze a személyes
találkozás lehetõséget is bizto-
sítani kell. Erre vannak a foga-
dó napok, a képviselõ-testület
közmeghallgatásai, és a leg-
fõbb fórum a falugyûlés. A le-
hetõségek adottak, de ha keve-
sebben élnek vele, mérsékelt a
részvétel az csak egyet jelent-
het, nincs számottevõ véle-
ménykülönbség a választott
testület és a lakosság között.

Mérsékelt részvétel és aktivitás a falugyûlésen
Nem lesz lomtalanítás

dr. Gyuricza Miklós polgármester köszöntötte a megjelenteket

Martossy Lajos a falu lomtalanítás idejérõl érdeklõdik

A szokottnál szerényebb lakossági részvétellel került megrendezésre a falugyûlés



32012. július

Soros ülését tartotta május 23-án a
képviselõ-testület. Tucatnyi napi-
rendi pont szerepelt a tanácskozá-
son, melyek többsége a törvényi
változások miatti rendelet módosí-
tások voltak.

Tájékoztatót hallgattak meg Varga
Józsefné, az általános iskola, óvoda
és pedagógia szakszolgálat fõigazga-
tójától, az új köznevelési törvényrõl,
majd ugyanezen intézmény feladat
finanszírozásáról döntöttek, melyet
dr. Gyuricza Miklós polgármester
terjesztett elõ.

Határoztak a költségvetésben be-
tervezésre kerülõ folyószámlahitel
ez évi meghosszabbításáról. A ko-
rábbiakhoz képest jelentõs válto-
zás, hogy önkormányzatunk 2012.
júniusától 75 millió forint hitelkeret
meghosszabbításáról döntött, ami
újabb 12 millió forintos adósságál-
lomány csökkenést jelent, még a
2012. év eleji állapothoz képest is. A
munkabér hitelkeretet továbbra is a
korábbiaknak megfelelõen tartja
fenn az idén is az elöljáróság.

Ezúttal teljes egészében közöl-
jük, Hasznosné dr. Nagy Ágnes
beszámolóját a 2011. évi gyermek-
védelmi feladatok ellátásáról,
amely számos értékes adattal
szolgál, e fontos területen végzett
munkáról.

Beszámoló a 2011. évi
gyermekvédelmi feladatok

ellátásáról
A gyermekek védelmérõl és a gyám-
ügyi igazgatásról szóló többször mó-
dosított 1997. évi XXXI. tv.  értelmé-
ben a helyi önkormányzat a gyer-
mekvédelmi feladatai ellátásáról min-
den évben átfogó értékelést készít az
elõzõ évrõl május 31-ig.

Tekintettel a fent leírtakra az
alábbiakban tájékoztatjuk a T. Kép-
viselõ Testületet a 2011. évben vég-
zett munkánkról:

Községünknek 2011. december
31-én 4.588 lakosa volt, (80 fõvel
kevesebb az elõzõ évinél, 2009-hez
viszonyítva pedig 113 fõ a csökke-
nés) melybõl  a 0-18 éves korú 848
(192 fõvel kevesebb az elõzõ évi-
nél, 2009-hez viszonyítva: 61 fõ nö-
vekedés), 19-25 évesig 427 fõ (mely
megegyezik az elõzõ évivel, 2009-
hez képest 10 fõ emelkedést mutat)
a fiatal felnõtt. A velük kapcsolatos
teendõket 1 fõ gyámügyi ügyintézõ
látja el, kapcsolt munkakörben.

Munkaköréhez - az alábbi ügykö-
rök tartoznak:
■ Veszélyeztetett kiskorúak veszé-

lyeztetettségével kapcsolatos (vé-

delembevétel, felülvizsgálat, meg-
szüntetés, meghosszabbítás)
ügyek intézése.

■ Elõzetes egyeztetés alapján (védõ-
nõ, iskola-óvoda ifjúságvédelmi
felelõse) veszélyeztetett kiskorúak
helyszíni látogatása, nyilvántartá-
sa, esetleges intézkedések megté-
tele. (pl. ideiglenes hatályú elhe-
lyezés)

■ Tankötelezettség be nem tartásá-
val kapcsolatosan, iskoláztatási tá-
mogatás jogosultság vizsgálata,
(esetleges felfüggesztése esetén
gondnok kijelölése, kk. védelembe
vétele, szüneteltetés elrendelése).

■ Társhatóságok (bíróság, rendõr-
ség, társadalombiztosítási igazga-
tóság) megkeresésére környezet-
tanulmány elkészítése

■ Kiskorúak családi jogállásának
rendezése.

■ Apai elismerõ nyilatkozat felvé-
tele.

■ Gondnokokkal, kiskorúakkal
kapcsolatos vagyoni ügyek (lel-
tár felvétele, környezettanul-
mány)

■ Óvodáztatási támogatási ügyek in-
tézése.

■ Rendszeres gyermekvédelmi ked-
vezmény kérelmek elbírálása

■ Rendkívüli gyermekvédelmi tá-
mogatással kapcsolatos feladatok
ellátása, a feltételek fennállása ese-
tén az elõterjesztések, majd a ha-
tározatok elkészítése.

■ Átmeneti segély kérelmek elõkészí-
tése bizottsági ülésre, majd a határo-
zatok elkészítése, postázása.

■ Házasságkötési eljárás lefolytatá-
sa, házasságkötések, névadók
megtartása, évfordulókon való
közremûködés.

■ „BURSA HUNGARICA” Felsõokta-
tási ösztöndíj pályázatok elbírá-
lásra elõkészítése.

■ Népszavazás, választás, népi
kezdeményezéssel kapcsolatos
jegyzõkönyv vezetési feladatok
ellátása.

■ Közgyógy - ellátási ügyek intézése

Ügyiratforgalom fenti ügyekben az
elõzõ évben:
1213 db ügyirat lett beiktatva, ügy-
intézve, melybõl 419 volt a határo-
zat, végzés. Ez jelentõs emelkedés
az elõzõ évihez viszonyítva. Ennek
oka: családok anyagi helyzetének
kedvezõtlen változása, ebbõl adódó
szegénység.

Kiskorú gyermeket, gyermekeket
egyedül nevelõ szülõk száma szin-
tén emelkedett.

Védelembe vett gyermekek eset-
száma megközelíti az elõzõ évit, az-
zal a megjegyzéssel, hogy decem-
ber 31-én 11 védelembe vett gyer-
mek volt, de az elõzõ évibõl 7 gyer-
meknél szûnt meg. 

Helyszíni környezettanulmány-
ra, 16 esetben volt szükség társható-
ság megkeresésére, ill. döntések
elõkészítéséhez.

Tankötelezettség elmulasztásával
kapcsolatos intézkedések száma
ugrásszerûen megnõtt. Emelkedett
az 50 alatti igazolatlan iskolai hiány-
zások száma is úgy mint, az 50 fe-
letti hiányzásoké. Ez már a meglévõ
védelembe vett gyermekeknél és az
50 óra miatti felfüggesztések felül-
vizsgálata eredményeként is kimu-
tatható.

Ideiglenes hatályú elhelyezés nem
volt.

Gyermekek családi jogállásának
rendezése tekintetében eredmény-
rõl számolhatunk be, mivel nem
volt születés utáni apai elismerés, és
rendezetlen családi jogállású gyer-
mek sem volt 2011. december 31-én.
Ezt azért is tartom fontosnak , mi-
vel a házasságkötések száma a fia-
tal, gyermeket váró, vállaló fiatalok
körében nem emelkedett, inkább az
élettársi kapcsolatot választották.
Az összes elismerések száma 17.

Befejezett gondoksági ügyek szá-
ma kettõ volt, ahol a gondokságot
egy esetben hivatásos gondnok egy
esetben pedig családtag vállalta.

Óvodáztatási támogatásban (jo-
gosult:  az a rendszeres gyermekvé-

delmi kedvezményben részesülõ
gyermek szülõje aki három-, illetve
négyéves gyermekét beíratta az
óvodába, ill. a gyermek három éves
koráig legfeljebb az iskola nyolca-
dik évfolyamán folytatott tanulmá-
nyait fejezte be sikeresen) egy gyer-
mek után részesült szülõ. 

Rendszeres gyermekvédelmi tá-
mogatásban 2011. évben átlagosan
311 gyermek részesült, 162 család-
ban. Ez kevesebb, mint az elõzõ év-
ben, mely a gyermekek számának
csökkenésébõl adódik.

Rendkívüli gyermekvédelmi tá-
mogatásban 45 család, 102 gyermek
részesült, 550.000 Ft összegbõl.

Átmeneti segélyre költségvetési
rendeletünkben 3.000.000.- Ft volt
tervezve, melybõl 126 család része-
sült támogatásban, ahol kiskorú
gyermeket nevelnek. 

Beiskolázási segélyben 192 család
részesült, melyre 1.600.000.- Ft-ot
használhattunk fel. Elutasítás nem
volt.

Költségvetési rendeletünkben
1.000.000 Ft volt a BURSA HUNGA-
RICA Felsõoktatási Ösztöndíj  pá-
lyázatra elõirányozva. Ebbõl 39 fia-
tal felnõtt kért és kapott támogatást,
az összeg teljes kihasználásával,
személyenként 1.500- 4000 Ft/fõ/
hó támogatással.

Összefoglalva a 2011. éves gyám-
hatósági tevékenységünket, mun-
kánk tapasztalatait azt mondhat-
juk, hogy egyre több család kerül a
mélyszegénységbe és a mélysze-
génység küszöbére. Ezt legjobban a
téli idõszakban tapasztalhattuk
amikor gyermekes családok szorul-
tak segítségre a fûtés megoldásá-
ban. Olyan családok sem voltak ké-
pesek önerõbõl ezt megoldani, ahol
keresõ családfõ van, mivel a mini-
málbér megélhetésüket sem fedezi,
a szolgáltató kikapcsolta a gázt,
egyedi fûtéshez pedig nem tudnak
megfelelõ összeget összegyûjteni.
Folytathatnánk a gazdasági válság-
ból eredõ nehézségekkel, a lakáshi-
telüket fizetni nem tudó fiatal gyer-
mekes családok megélhetési gond-
jaival.

A probléma részleges megoldása
a munkaerõ piac pozitív irányú vál-
tozásától lenne várható.  

Hasznosné dr. Nagy Ágnes

jegyzõ

A testület egyhangúlag elfogadta
a beszámolót, a 2011. évi gyermek-
védelmi feladatok ellátásáról. A kép-
viselõ-testület zárt üléssel folytatta
munkáját.

Nádházi

Rendeletet módosítottak, elfogadták a Polgármesteri Hivatal alapító okiratát

Beszámoló, a 2011. évi gyermekvédelmi feladatok ellátásáról

Tucatnyi napirendi pont szerepelt a tanácskozáson
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Képviselõi munkáját, kezdemé-
nyezõ készségét és aktivitását
képviselõ társai, sõt a polgármes-
ter is elismeri. Tevékenysége
meghatározó az elöljáróság mun-
kájában.

— Képviselõ Úr, a régi polgár-
mester nyugdíjba vonulásával vé-
get ért a heves testületi ülések és a
nagy csaták ideje. A 2008-as idõ-
közi polgármester választással
konszolidálódott a helyzet. 2010-
tõl a karcsúsított testület már-már
súrlódásmentesen mûködik. Mi
változott meg?

A tények kedvéért hagy ponto-
sítsam elsõ kérdését. Pap István
polgármester, ha jól emlékszem
2007. májusában lett nyugdíjjogo-
sult és ettõl kezdve kapott nyugel-
látást. A polgármesteri tisztségrõl
2007. november 14-én mondott le
egészségi állapota miatt.

Úgy látom, találkozásaink alkal-
mával a problémái megoldódtak
és ezúton is jó egészséget, hosszú
nyugdíjas éveket kívánok neki.

Visszatérve kérdésére, röviden
az önkormányzat úgy mûködik,
hogy a mindenkori polgármester a
falu mûködésével, fejlesztésével
kapcsolatos elõterjesztéseket tesz
a testület elé. Ezekrõl a testület
többségi szavazással dönt. Ha a
polgármester olyat akar megvaló-
sítani, amivel minden képviselõ
egyet ért, akkor nincs mirõl vitat-
kozni.

Ha az irányokkal, célokkal és
azok megvalósítási technikáival a
testületi tagok eltérõ állásponton
vannak, nagy vita szokott lenni. 

Úgy látom, a karcsúsított testü-
letben azonos értékítéletû, azono-

san gondolkodó képviselõk van-
nak. Az is elõsegíti a testület gör-
dülékeny munkáját, ha a polgár-
mester partnereivel (jegyzõ, szak-
bizottság) egyezteti, finomítja elõ-
terjesztését.

— Kétségtelen, hogy valameny-
nyi takarékossági intézkedés
kezdeményezõje, vagy elindítója
volt. Állásokat vontak össze, a
megvalósulás útján halad a falu
pénzügyi stabilizációja. Meg-
szüntették a (saját) képviselõi
tiszteletdíjat, hogy csak a legfon-
tosabbakat említsük. Takarékos-
ság szinte minden területen, de
mi van az éves 1.8 millió forintos
ügyvédi költségátalánnyal? Keve-
set hallottunk errõl az utóbbi
idõben.

Elmondhatom, ma is sokallom
ezt az összeget, amelyet ügyvédi
díjra vagyunk kénytelenek fordíta-
ni. Ezer jobb helye lenne neki a fa-
lu fejlesztésében. Sajnos azonban
még mindig vannak 2008 elõttrõl
örökölt folyamatban lévõ peres
vagy peres útra terelhetõ önkor-
mányzattal szembeni több tízmil-
liós követelések. 

Ezért a testület úgy döntött,
hogy a kisebbik rossz az, ha alkal-
mazzuk az ügyvéd urat, mintha fi-
zetési kötelezettsége keletkezne a
falunak.

Czifra Károly ügyvéd úr az el-
múlt években nagy szakszerûség-
gel és eredményesen képviselte
ügyeinket.

— Tervei közül sok minden a
megvalósulás útján halad. Ilyen a
szilárd útburkolattal nem rendel-
kezõ utak kiépítése, vagy a falu
térfigyelõ rendszerének kialakítá-
sa. Az idõsek szemétszállítási díját
is sikerült csökkenteni. Célul tûzte
ki a faluközpont, az iskola és a
posta elõtti parkírozási lehetõsé-
gek kialakítását is. Úgy tartja to-
vábbra is, hogy ezek megvalósít-
hatóak?

A mostani testület eltökélt ab-
ban, hogy élhetõbbé tegye telepü-
lésünket. Ezeknek a céloknak egy
része már megvalósult. Termé-
szetesen ezeken kívül számtalan
olyan dolog van, amely fejlesztés-
re vár még Tószegen, de az egyre
szûkülõ anyagi források korlátoz-
zák megvalósulásukat. A lakosok

v é le m é n y é n e k
megismerésével
(pl. az utak asz-
faltozásánál is )
szeretnénk a leg-
jobb megoldást
megtalálni. Saj-
nos az utak javí-
tására pályázati
lehetõség nincs,
így önkormány-
zati erõbõl ter-
vezzük megvaló-
sítani, esetleg la-
kossági hozzájá-
rulásból, ha vál-
lalják az érintet-
tek. A kamera
rendszer kiépíté-
sét viszont pályázati pénzbõl sze-
retnénk megvalósítani. A falu-
központ és iskola környéki parkí-
rozás kiépítésére is tett már lépé-
seket a testület.

— 2013-tól gyökeresen megválto-
zik az önkormányzatok jog- és ha-
tásköre. Az önkormányzati auto-
nómiát alaposan megnyirbálják.
A képviselõ-testületet érezhetõen
megviseli az a bizonytalanság
mely a falu jövõjét is érinti. Jelen-
leg hogyan látja a helyi kormány-
zás jövõjét?

Erre a kérdésre nehezen tudok
válaszolni. Úgy látom, a változá-
sok fõ mozgatórugója a kor-
mány részérõl, (a nehéz gazda-
sági helyzetben) a költségek
csökkentése. Ez bizonyára az
önkormányzatoktól pénz és ha-
táskör elvonással jár, melyek a
helyi lehetõségeket fogják szû-
kíteni. A testületnek az eljöven-
dõ új körülményekhez alkal-
mazkodva kell megtalálni a falu
mûködtetésének és fejlesztésé-
nek lehetõségeit.

Nádházi Sándor

Báti László

Báti László kisebb megszakí-
tásokkal demokráciánk kez-
detétõl — 1990-óta — tagja a
képviselõ-testületnek. Közéle-
ti tevékenyégét mindenkor a
nyíltság és nyitottság jellemez-
te. Õ az egyszerû átlagembe-
rek képviseletét tartja a leg-
fontosabb képviselõi feladatá-
nak. Hogy ezt milyen sikerrel
teszi, arra a választási eredmé-
nyei minden ciklusban hiteles
választ adtak. A legutóbbi,
2010-es önkormányzati vá-
lasztáskor a második legtöbb
(826) szavazattal lett tagja a
karcsúsított testületnek.

Pénz és hatáskör elvonás
Az új körülményekhez alkalmazkodni kell
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— Képviselõ Úr, sokan visszasír-
juk az újkori demokrácia kezdeti
éveit. Ön 1994-tõl a Pénzügyi Bi-
zottság elnöke. Ha valaki nyomon
tudja követni az önkormányza-
t(ok) gazdasági mélyrepülését, az
Mocsári Kálmán. Hogyan tudná
röviden összefoglalni a több mint
két évtized zuhanó repülését. 

Azt hiszen, nincs mit visszasír-
ni. Kezdettõl fogva az volt a véle-
ményem, hogy az „újkori demok-
ráciák” olyan messze vannak az
igazi demokráciától, mint Makó
Jeruzsálemtõl. Demokrácia csak
ott lehet, ahol megteremtették és
meg is tudják tartani ehhez az
anyagi, gazdasági és erkölcsi hát-
teret. A háromból nálunk is csak
három hiányzott és hiányzik.
Ahogy múlik az idõ, egyre gyak-
rabban jut eszembe az a kis jele-
net, ami Pesten, a Ráday utca
egyik pirosra váltó lámpájánál ját-
szódott le 1990-ben: a zöldre vára-
kozó szép, nyugati autóhoz odalé-
pett egy idõs nénike, s picit rá-
csapva a motortetõre, s jó hango-
san így szólt: Te kérges kezû pro-
letár, mibõl vetted ezt a szép autót
? Mindenki úgy ételmezi, ahogy
akarja.

Zuhanó, mélyrepülés. Azt hi-
szem nem jó kifejezés egyik sem.
Tószeg azért fejlõdött az elmúlt 20
év alatt, nem is keveset. Csak
egyet említve, kevesebb mint
negyvenezer forintos lakossági
hozzájárulásból megvalósított
milliárdos beruházás, azt hiszem,
nem semmi. A miértre a válasz pe-
dig egyszerû : nem volt és nincs
annyi pénz a legtöbb önkormány-
zatnál, így Tószegen sem, ameny-
nyi a lakosok minimális elvárásai-
nak teljesítéséhez elegendõ lenne.
A kormányok és az önkormány-

zatok is az elsõ évtõl kezdve sze-
retettek volna, és szeretnének ma
is megfelelni az „újkori demokra-
tikus” elvárásoknak, szerették vol-
na nem elveszíteni választóik bi-
zalmát és többet költöttek, mint
szabad lett volna. Már a 90-es évek
közepén volt egy hasonlat a kóc-
babáról és a Barbi babáról. „A tó-
szegi önkormányzat is sokáig a ki-
adásokhoz próbálta alakítani a
költségvetési bevételeket” (Tósze-
gi Tükör 2003. november), és a tö-
rést, a gondok sokasodását ez a
2003-as év jelentette, amikor a
közalkalmazotti béremelésre az
önkormányzatok nem kapták
meg csak az 50 %-os fedezetet,
ami a következõ évek során egyre
jelentõsebbre nõtt. A mai állapo-
tok kialakulásáért pedig, azt hi-
szem, nem az önkormányzatok a
felelõsek.

— Mára eljutottunk odáig, hogy
sikerült az önkormányzat gazdál-
kodását stabilizálni. De milyen
áron? Lapunk választási kiadásá-
ban azt mondta: „Igazságosan el-
osztani legalább olyan nehéz,
mint elvonni”" — hogyan kell ezt
érteni.

Azt hiszem, hogy nem kell túl
dramatizálni, hogy milyen áron.
Az önkormányzatunk intézmé-
nyeiben nem voltak nagylétszámú
leépítések, a kötelezõ juttatásokat
mindenki idõben megkapta, nem
panaszkodhatunk az óvodai és is-
kolai ellátásra a fel-felmerülõ
problémák ellenére sem, jó az
egészségügyi ellátás, még megfe-
lelõ a közbiztonság, szûken van-
nak, de vannak még szórakozási,
sportolási lehetõségek, van két
szép templomunk, gondoskodás
az idõsekrõl, nyugdíjasokról és
így tovább. Tudom hogy a hiá-
nyosságokról és a hibákról két-
szer ilyen hosszú listát is lehetne
készíteni, remélem, hogy ezekre
megoldására is elõbb vagy utóbb
sor kerülhet. Munkahelyek terem-
tésére, az önkormányzat egyéb
bevételeinek jelentõsebb növelé-
sére nem nagyon volt és van lehe-
tõség, tehát mindenki elõtt, aki
nem akarta az adósságait az ege-
kig emelni, nem maradt más, mint
a nem kötelezõ szolgáltatások mi-
nimálisra csökkentése, és a legta-
karékosabb gazdálkodás.

Mikor az elosztásról beszéltem,
meg kell mondanom õszintén, ar-
ra gondoltam és bíztam benne,

hogy javulni fog az önkormány-
zatok helyzete, és növekedni fog
az állami támogatások összege, ha
nem is látványosan, de érezhetõ
mértékben. Tévedtem, így tovább-
ra is ez a gond csak arra a pár mil-
lió forintra vonatkozik, ami azért a
szigorú és ésszerûbb gazdálkodás
következtében megmarad a költ-
ségvetésben egyrészt a különbözõ
szervezetek, szervek, intézmé-
nyek, rendezvények támogatásá-
ra, másrészt a legszükségesebb fej-
lesztésekre, javításokra, pótlások-
ra, harmadrészt a fennálló hitelek
csökkentésére. Jó-
magam legfonto-
sabbnak a har-
madrészt tartom,
de lehet ezen is vi-
tatkozni, ám min-
denki számára
kedvezõen, meg-
nyugtatóan elosz-
tani nem lehet. 

— Néhány évvel
ezelõtt Ön úgy vél-
te, hogy nem biz-
tos, hogy nagyon
kell ragaszkod-
nunk ahhoz, hogy
önkormányzati
fenntartású le-
gyen az iskolánk. Hát ez most be-
következik 2013. január 1-tõl. Az
állam átveszi az oktatást. Hogy jól
járunk-e ezzel erõsen kétséges. Mit
gondol errõl?

2003-tól fogva várható volt,
hogy az iskolák mûködtetésének a
mai formáján mindenképpen vál-
toztatni kell, és fognak is. Az is lát-
ható volt, hogy a gyermeklétszám
csökkenés tovább ront az iskolák
gazdasági helyzetén, ennek követ-
keztében a mûködésén. A vidéki
önkormányzatok többsége nem
tudott e problémára megoldást ta-
lálni, mert a döntõ — véleményem
szerint téves — szempont: iskola
nélkül meghal a falu. Ahhoz, hogy
megtudjuk, az új rendszerrel jól
jártunk-e vagy sem, pár évnek el
kell telnie. Sok múlik azon, hogy
milyen és mennyi lesz az új állami
finanszírozás; ez már a következõ
költségvetésnél kiderül, s ennek a
község gazdálkodására lesz és le-
het szinte azonnali hatása. Az,
hogy a tanulóink többet tudnak-e
majd, okosabbak lesznek-e mint
az eddigiek voltak, talán sosem
derül ki. Bízzunk benne. Bonyolít-
ja a helyzetet, hogy maradhatnak

önkormányzati tulajdonban is is-
kolák, másrészt egyre több lesz az
egyházi iskola is.

— Hamarosan megalakulnak a
járások. Ön szerint az önkor-
mányzat szerepe hogyan változik?

Erre a kérdésre sem tudok hatá-
rozott választ adni. A régi járási
rendszer mûködésére nem emlék-
szem, de azt nem tudom, hogy a
mai, számítógépes világban miért
van szükség a bürokrácia terén
még egy lépcsõre vagy szintre. Et-
tõl függetlenül 2013. január 1-tõl
megalakulnak a járások, hiszen az
errõl szóló törvényt már az or-

szággyûlés megalkotta. A járások
mûködésének részleteit azonban
még nem ismerjük, mert hiányoz-
nak a rendeletek amelyek szabá-
lyozzák majd ezeket. Az azonban
bizonyos, hogy az önkormányzat-
ok szerepe nagy mértékben meg-
változik. Változik az új önkor-
mányzati törvényben meghatáro-
zott alapfeladatok ellátásának vál-
tozása okán, és ez elsõsorban az
intézményfenntartásban fog je-
lentkezni, hiszen az állam a járási
hivatalok útján átveszi az általá-
nos iskolák mûködtetését, szak-
mai irányításukat teljes mérték-
ben, a dologi kiadások finanszíro-
zásának módját még nem ismer-
jük, lehet, hogy ez is elkerül tõ-
lünk, de hallottunk már olyan el-
képzelést, hogy helyben marad. A
másik nagy változás a Polgármes-
teri hivatal fenntartásában lesz,
hiszen a hatósági feladatok jó ré-
sze is a járási hivatalokhoz kerül
jövõ évtõl, ez a változás is nagy-
mértékben befolyásolja az önkor-
mányzat költségvetését, hiszen
változni fog a hivatal személyi és
dologi kiadása is. 

Semmi sem örök, csak a változás.
Nádházi Sándor

Semmi sem örök, csak a változás
Mocsári Kálmán 22 éve töret-
lenül élvezi a választópolgárok
bizalmát. Minden választás-
kor magabiztosan került be a
képviselõ-testületbe. Így volt
ez legutóbb is, 743 választói
vokssal a harmadik legjobb
eredményt érte el a 2010-es
helyhatósági megméretteté-
sen. A humánumáról híres
képviselõ nehezen viselte el a
minden területet érintõ gazda-
sági megszorításokat. A Pénz-
ügyi Bizottság elnökeként fõ
feladata a falu pénzügyi hely-
zetének stabilizálása, a mûkö-
dõképesség megõrzése.

Mocsári Kálmán
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— Képviselõ programjában hatá-
rozottan kifejtette, hogy az önkor-
mányzati munkában félre kell ten-
ni a pártoskodást, és politikától
függetlenül, összefogva, kizárólag
a falu érdekeit szem elõtt tartva
kell együtt dolgozni. Mára bebizo-
nyosodott, hogy ezt mások is így
gondolják. Megszûnt a pártpoliti-
zálás a testületben?

Úgy gondolom, hogy nem is volt
jellemzõ. Legalább is abban az
idõszakban, amirõl személyes ta-
pasztalataim vannak. Amire a vá-
lasztási írásomban gondoltam, az
az a félelmem volt, amit akkor, a
választások hevében a pártok ré-
szérõl tapasztaltam. Ki tudja, le-
het, hogy alaptalannak bizonyult
volna ez az aggodalom, de akkor
úgy éreztem, ennek hangot kell
adnom. Egyébként, mint mondot-
tam nem volt jellemzõ a testületi
munkára a pártpolitika, csak any-
nyiban, hogy az önkormányzat
életére nyilvánvalóan kihatással
vannak a parlamenti döntések és
ezt figyelembe kell venni. De úgy
gondolom, ez így van jól. Eleget
látjuk, halljuk a médiákban a pár-
tok acsarkodását, nem kell ne-
künk ezt utánozni. A döntéseink
és azok kihatásai, amik befolyá-
solják és minõsítik a munkánkat.
Ezek viszont sokkal inkább az
egyéni kvalitásokkal, józansággal,
információk birtoklásával — és bi-
zony a szerencsével — vannak
összefüggésben. Azt hiszem a tes-
tületben mindenki a legjobb tudá-
sa szerint dönt és döntött koráb-
ban is.

— A faluban általános az a véle-
mény, hogy Smidéliusz Ernõnek
meghatározó szerepe van abban,
hogy van még a faluban sportélet.
Ápolt a sportpálya, közel 100
utánpótlás korú gyermek sportol,
az ifjúsági és a felnõtt csapatot is
mûködtetik. Ez szép eredmény, de
elégedettek nem lehetünk. A sport-
öltözõ újjáépítése, nem elodázha-
tó. Van-e esély európaivá tenni az
öltözõt?

A Sportpálya rendben tartása az
egyesület komoly erõfeszítésébe
kerül, melyhez természetesen az
önkormányzat is napi szintû se-
gítséget nyújt, hiszen az ingatlan
tulajdonosa az önkormányzat. Azt
hiszem az nem is kérdéses, hogy a
sportpályára megfelelõ öltözõ
kell. Akár sportról legyen szó,
akár kulturális rendezvényrõl,
nem hiszem, hogy sokáig tudjuk a
jelenlegi épületet használni. Egy
öltözõ épületnek esztétikailag és
mûszakilag egyaránt rendben kell
lennie. Ez most nem így van. Az
önkormányzat még 2007-ben el-
készíttetette egy új öltözõ építési
tervet, aminek az építési engedé-
lye mára már lejárt. Az elõzõ idõ-
szakban nem volt lehetõségünk
ezt megvalósítani, hisz mint oly
sok más területen, úgy itt sem állt
rendelkezésünkre kedvezõ pályá-
zati kiírás. Azzal, hogy az önkor-
mányzat saját erõbõl pedig nem
tud 30 millió forintot erre áldozni,
nem mondok újat, de talán a közel
jövõben lehetõvé válik majd egy
új öltözõ felépítése. Nem akarom
elkiabálni, de úgy néz ki, hogy a
társasági adóról szóló törvénymó-
dosítások talán esélyt adhatnak
ehhez is. Persze ez nem egyszerû
feladat, de azon vagyunk, hogy ez
sikerüljön.

— Az iskola mûködtetését az ál-
lam az önkormányzattól hamaro-
san átveszi. Ön nemcsak képvise-
lõként érintett, hanem mint szü-
lõ is hisz mindkét gyermeke hely-
ben tanul. Mit remél a központo-
sítástól?

Remélni nyilvánvalóan csak a
legjobbat tudom, de hát a remény
szónak ez az értelme. Valószínû-

leg a törvényho-
zók is a legjobba-
kat remélik azál-
tal, hogy közpon-
tilag fogják irányí-
tani az iskolákat.
Az, hogy mi lesz a
változások hoza-
déka a jövõben,
nem tudom meg-
mondani, csak
gyanítom, hogy a
költségtakarékos-
ság miatt döntöt-
tek így a parla-
mentben. Ami, ha
az ország gazda-
sági és pénzügyi
helyzetét vesz-
szük figyelembe érthetõ, ám en-
nek ellenére úgy gondolom, hogy
helyben, ismerve a helyi viszo-
nyokat, sokszor bölcsebben tu-
dunk dönteni. Talán egy vegyes
rendszer lenne a megoldás, ahol
az állam is több szerephez jutna,
de maradna az önkormányzatok
számára is döntési jogkör itt,
helyben. Ám higgye el, önkor-
mányzati szinten sem tudunk
többet errõl a témáról, mint amit
a médiákból összeszedünk infor-
mációként, és mint mindig, most
is csak egy bizonyos idõ elteltével
fogjuk látni, hogy helyes volt-e a
központosítás.

— Ön elkötelezett híve a nyilvá-
nosságnak. Ezzel nincs is gond,
hisz az önkormányzat sokat tesz
a lakosság tájékoztatásáért? Mit
gondol a legutóbbi falugyûlésen
miért voltak a szokottnál keve-
sebben?

Talán, éppen azért, mivel az ön-
kormányzat sokat tesz a korrekt
és tényszerû tájékoztatásért, így
azok az emberek, akik érdeklõd-
nek a közügyek iránt, napi szinten
tájékozottak lehetnek. Az is szere-
pet játszhat a kisebb érdeklõdés-
ben, hogy az utóbbi években nin-
csenek olyan pletyka szintû „jól
értesültségek”, aminek bármi
alapja lenne, egyszóval nincsenek
botrányszagú ügyek az önkor-
mányzat körül. De ezzel azt hi-
szem, semmi gond sincs. A dön-
téshozók számára kifejezetten jó

hír az, ha egy falugyûlés csendes,
mert ez azt jelenti, hogy nyuga-
lom van a faluban. S bár lennének
még szép számmal megoldásra
váró problémáink, de a lakosok ér-
tékelik az elöljáróság eddigi erõfe-
szítéseit, látják az elért eredmé-
nyeket és megértik azt is, hogy a
jelenlegi gazdasági környezetben
a lehetõségeink igen csak behatá-
roltak.

— A költségvetés tárgyalásánál a
2012-es évet az önkormányzat(ok)
hattyúdalának nevezte. Kifejtené
ezt röviden?

Úgy éreztem — és még most is
úgy érzem —, hogy a kormány tö-
rekvései szerint, a más területeken
is tapasztalható központosítás, az
önkormányzatok területén is meg-
történik. Ennek a kisebb települé-
sek — mint Tószeg is — önkor-
mányzatai „áldozatul” eshetnek.
Nekem is az a véleményem, hogy
az önkormányzati rendszer átala-
kításra szorul, de szerintem túlsá-
gosan sok hatáskört von magához
az állam. Itt is azon a véleményen
vagyok, mint az iskolánál, hogy
egy kicsit konszolidáltabb megol-
dás többet érne, de majd meglát-
juk mi lesz belõle. Valószínû,
hogy a mûködés során tapasztal-
ni fogják azokat a területeket,
amik központosítva nem úgy mû-
ködnek, mint azt eredetileg ter-
vezték, és, ha szükséges változtat-
nak majd ezeken.

Nádházi Sándor

A központosítás áldozatává válhatnak a kisebb települések
Smidéliusz Ernõ 42 éves, és a
második önkormányzati cik-
lusban végzi képviselõi mun-
káját. Az egyik legaktívabb
képviselõ, aki mindig felké-
szülten és határozottan állást
foglal a képviselõ-testület elé
kerülõ községünket érintõ
kérdésekben. Nem hiába
sportvezetõ, mert jól tudja,
hogy egy közösségnél fonto-
sak az egyéni képességek, de
mindenek elõtt a csapatmun-
ka a döntõ, jó eredményeket
csak így lehet elérni.

Smidéliusz Ernõ
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Június 20-án képviselõ-testüle-
tünk soros ülését tartotta. A ta-
nácskozás két fontos napirendi
pontot is tartalmazott, mely a la-
kosság mindennapi életében fon-
tos szerepet tölt be. Az sem túl-
zás, hogy a közrend és közbiz-
tonság helyzete, valamint falunk
alapfokú oktatásának minõsége
elsõ számú közügy.

A tószegi rendõrõrs vezetését Pol-
gár Péter rendõr fõtörzszászlós
látja el megbízással 2011. január
elseje óta. Itt kérünk elnézést az
õrsparancsnoktól, hogy elõzõleg
tévesen lefokoztuk. A parancsno-
ki feladatokat körzeti megbízottas
beosztása mellett végzi. A testüle-
ti ülésen megjelent Czinege Lász-
ló, a városi kapitányság vezetõje.

A rendõrõrs rendszeresített lét-
száma 2011. évben is 7 fõ volt: 1 fõ
õrsparancsnok, 5 fõ körzeti meg-
bízott és 1 ember járõrvezetõ. A
fenti beosztások közül négy KMB-
s beosztás van betöltve, valamint
2011. augusztus 1-tõl, Muhi Zol-

tán rendõr fõtörzsõrmester látja el
járõrvezetõi feladatokat.

Belányi István õrmester az elõ-
zõ éve október elsejétõl járõri fel-
adatokat végzi. 

Az õrs technikai, anyagi ellátott-
sága megfelelõ, a KMB ellátására
szolgáló épületet, az Orvosi Ren-
delõ felett önkormányzatunk biz-
tosítja.

Falunkban 2011. évben súlyos,
köznyugalmat sértõ bûncselek-
mény nem történt. 

A rendõrõrs az elmúlt évben 25
személyt állított elõ bûncselek-
mény alapos gyanúja miatt. 17
személyt fogott el bûncselekmé-
nyen történõ tettenérés, vagy kö-
rözés miatt, 151 személlyel szem-
ben készített szabálysértési felje-
lentést, valamint 172 esetben hely-
színi bírságot szabott ki, mely
összesen 1 millió 113 forint. —
tudtuk meg a rendõrõrs beszámo-
lójából. Falunk továbbra sem tar-
tozik a bûnügyileg fertõzött tele-
pülések közé. A képviselõ-testület
tagjai sorban elmondták vélemé-

nyüket a rendõrõrs munkájáról,
valamint falunk közbiztonságá-
nak helyzetérõl. Báti László hang-
súlyozta, hogy a lakosság és rend-
õrség jó kapcsolatát továbbra is
erõsíteni kell. „Az intézkedések
stílusa nem mindig emberbarát” —
mondta, de leszögezi, hogy dicsé-
retet érdemelnek községünkben a
rendõrök. Hasznosné dr. Nagy
Ágnes jegyzõ köszönetét fejezi ki
a rendõrség pozitív hozzáállásá-
ért, melyet a hivatal részére nyúj-
tanak. Dr. Gyuricza Miklós a
„szolgálunk és védünk” elnevezé-
sû szlogent szeretné tartalmasab-
bá tenni. A testület a rendõrség
munkájáról szóló beszámolót egy-
hangúlag elfogadta, és örömmel
állapította meg, hogy falunk to-
vábbra sem tartozik a bûnügyileg
fertõzött települések közé. 

A falu elsõ embere bejelenti,
hogy a Váci püspök Széles László
katolikus plébánost augusztus el-
sejétõl elhelyezi Tószegrõl. Széles
atya 1995 óta szolgál falunkban, az

eltelt 17 év alatt a lakossággal és az
elöljárósággal jó kapcsolatot épített
ki. Tevékenységét az elöljáróság
megköszöni és további jó munkát
kíván az új szolgálati helyén.

A testület zárt ülésen döntött az
Általános iskola, Óvoda és Pedagó-
giai Szolgálat fõigazgatói pályázat-
ról. A feladat ellátására egy pályá-
zat érkezett Varga Józsefné sze-
mélyében. A képviselõ-testület el-
fogadta a pályázatot, így augusz-
tus 16-tól öt évre régi-új fõigazga-
tó irányítja az intézményt.

Nádházi Sándor

Falunk továbbra sem tartozik a bûnügyileg fertõzött települések közé
Varga Józsefné újabb öt évre bizalmat kapott

Varga Józsefné ismét az iskola élén
Polgár Péter, Tószeg Rendõrõrs Parancsnoka és Czinege László, 

Szolnok Városi Rendõr Kapitányság vezetõje

Dr. Gyuricza Miklós polgármester, Hasznosné dr. Nagy Ágnes jegyzõ
és Mocsári Kálmán képviselõ

A napokban hallottam az uno-
kámtól, — aki az Ádám Jenõ Zene-
iskola tószegi tagozatának tanuló-
ja — hogy mennek az oviba kon-
certet adni. Na, gondoltam ez jól
hangzik, elmegyek én is. Nagy él-
ményben volt részem. Ahogy Sza-
bó Katika a zeneiskola igazgatója
is megállapította, a gyerekek fel-
nõttek módjára nagy figyelemmel
kísérték az egyes hangszeres be-
mutatókat, nagy tapsokkal jutal-
mazták a fellépõket. Klárika, az
óvoda vezetõje érdeklõdésemre el-
mondta ez a koncert is beleillik
nevelési programjukba, mely szí-

nességén magam is meglepõdtem.
A szépre, a jóra nevelés alapvetõ
c é l k i t û z é s e i n e k
megfelelõen töre-
kednek, hogy ta-
pasztalati úton mi-
nél több ismeretet
szerezzenek a gye-
rekek. Ilyen például
a gyûjtögetés a ter-
mészetben minden
évszakban, virágos-
kert gondozás, nö-
vények, madarak
megfigyelése, év-
szakok változásai-

nak megismerése, stb. Színes
programok segítik az adott világ-
napok (víz, föld, növények, taka-
rékosság, idõsek, stb.) megisme-
rését. A hazafiságra nevelés része-

ként az ünnepek megismertetése,
megünneplése. Egyre több nyílt
napot tartanak, ahol a szülõk elõtt
bizonyítanak a gyerekek, illetve
õket is bevonják a programokba.
Nagyon sok szakkör, foglalkozás
mûködik. Népi tánc, ügyes kezek
kézmûves foglalkozások, zene
ovi, iskolai elõkészítõ, logopédus
jön akihez szükséges, hittan és
még sorolhatnám azt a sok hasz-
nos, tanulságos és érdekes foglal-
kozást, amivel óvodásaink itt talál-
koznak. Köszönjük a szülõk nevé-
ben is, hogy az óvoda dolgozói ál-
tal gyerekeink koruknak megfele-
lõen jól felkészülten léphetnek
egyre feljebb az élet lépcsõjén.

Gönczi Lajos

Koncert az óvodában
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SENEC
Berényi Gabriella iskolánk angol-történelem
szakos tanárnõje ismét külföldi jutalomkirán-
dulásra vitte egy diákját. A választás ez alka-
lommal Hingi Blanka, nyolcadikos tanulóra
esett. Az ACES (Közép-európai Iskolák Akadé-
miája) program keretein belül 2012. március
27-30 között a szlovákiai Senecen megrende-
zett konferencián mutathatták be a vízrõl szó-
ló munkájukat településünk küldöttei. A pro-
jekt elkészítésében erdélyi testvériskolánk ta-
nára, Kiss Erika, illetve diákja Gáti Gábor vol-
tak a partnereik. „Nagyon hasznos volt az uta-
zás, hiszen amellett hogy rengeteg új embert is-
merhettünk meg, számos érdekes angol nyelvû
elõadást hallgathattunk meg, például a reklá-
mokról vagy éppen a közösségi hálókról.”

(Megjegyzés: körülbelül 350 fõ vett részt a
programokon, akik a nyertes pályázatok kép-
viselõi, a korábbi eredményes projektek készí-
tõi, az elõadók és a tizenöt európai ország mi-
nisztériumi képviselõi közül kerültek ki —
szerk.)

ÚTVONALTERVEZÉS: TÓSZEG — DAHLEWITZ
2012. május 7-én a hajnali órákban egy másik
vidám kis csapat indult útjára a németországi
Dahlewitz-be. A kirándulást hosszas szervezõ-
munka elõzte meg. Arról bizonyára már az
elõzõ lapszámunkból értesültek, hogy a sze-
rencsés utazókat egy pályázat során választot-
ta ki az iskola zsûrije, így a tíz legjobban sike-
rült pályamû alkotója nyerhette el a jutalomki-
rándulás lehetõségét. Az utazás során megte-
kintették Prága fõbb nevezetességeit, majd a
késõ délutáni órákban elérték a célállomást.
Német „testvéreink” igazán szíves vendéglá-
tóknak bizonyultak a programokat illetõen. „A
keddi, szerdai és csütörtöki napokon délelõtt

tanítási órákon vehettünk részt, ahol az órai
munkába bevonták a mi gyermekeinket is. Es-
ténként pedig grillvacsora várt ránk” — emlék-
szik vissza a két kísérõ pedagógus, Köllõ Judit
és Turcsányi Tímea. A csoport ellátogatott Ber-
linbe is, ahol olyan nevezetességeket tekintet-
tek meg, mint például a Brandenburgi kaput
vagy éppen a Reichstag impozáns épületét.
Természetesen a történelemkönyvekbõl jól is-
mert berlini fal maradványai sem maradhattak
ki, mint ahogy a zsidó áldozatok modern em-
lékmûve sem. „A szállás és az ellátás nagysze-
rû volt. A délutáni és az esti programokat na-
gyon jól szervezték meg a németek. Külön ki-
emelnénk ezek közül a berlini interaktív kiál-
lítást, a filmmúzeumot és a Rolls Royce üzem-
látogatást.”

És hogy az élményeken kívül milyen pluszt
adott ez a kirándulás? Elsõsorban fenntartja
azt az immáron tíz éves partnerségi viszonyt
a két iskola között, amelynek keretein belül a
diákoknak lehetõsége nyílik megismerni egy
idegen kultúrát, használni a tanórákon elsajá-
tított idegen nyelvet. A tapasztalatok azt mu-
tatják, hogy a résztvevõ diákok nagyon jól ér-
zik magukat a kirándulások alatt; legtöbbjük
számára ez az elsõ alkalom, hogy átlépjék or-
szágunk határait és megtapasztalják a határok
nélküli világot. Két év múlva Dahlewitz újra
várja a tószegi tanulókat, addig pedig próbál-
juk viszonozni a jövõre hozzánk látogató né-
met csoportnak azt a sok jót, amit tõlük kap-
tunk. (A jutalomutazáson résztvevõ tanulók:
Bajári Tamás, Bukor Zsófia, Burián Mónika,
Gönzi Tamara, Juhász Máté, Kerekes Adél,
Nagy Dominika, Pintér Enikõ, Tóvizi Kitti,
Zombor Vivien.)

NÉMET ADOMÁNY
Még maradjunk egy kicsit német testvérváro-
sunknál, hiszen a Dahl-Part idén ismételten
nagyszabású gyûjtõakciót szervezett a tószegi
lakosok számára a németországi Dahlewitz-
ben. A gyûjtés során számtalan ruhanemû, já-
ték, taneszköz és használati eszköz került do-
bozokba, amelyeket két mikrobusz szállított
ide 2012. május 11-én. Az adományt Varga Jó-
zsefné igazgatónõ vette át. „Az adomány lakos-
sághoz történõ eljuttatását június hónap folya-
mán az iskola, az óvoda, a Gyermekjóléti Szol-

gálat, a védõnõk együtt szervezi meg. A gyûjtést
ezúton is köszönjük a Dahl-Part minden szerve-
zõjének” — teszi hozzá az iskola vezetõje.

EGRI, DE MÉGSEM EGRI
Idén iskolánk újabb partnerintézménnyel gaz-
dagodott, így az erdélyi Agris (Egri) település
intézményébõl egy kisebb csoport érkezett Tó-
szegre látogatóba. A vendégeket iskolánk tanu-
lóinak családjai szállásolták el, akiknek ezúton
is köszönjük az önzetlen segítséget. Egri egy
kicsi település Szatmár megyében, Szatmárné-
metitõl északkeletre. A község külön érdekes-
sége, hogy lakosainak 95 százaléka magyar aj-
kú, így az iskolában is természetes, hogy ma-
gyar nyelven folyik az oktatás. A diákok több-
sége azonban a középiskola után nem tér visz-
sza, hanem nagyobb városokban keres mun-
kát, így Egri lakossága folyamatosan öregszik.
A falu szülötte Csûry Bálint, nyelvész, nyelvjá-
ráskutató, akinek a nevét az ottani iskola vise-
li. Az óralátogatásokon kiderült, hogy oktatás-
ban egy nagy eltérés van a magyar normához
képest, náluk kevésbé játékosan zajlanak az
órák. 
Csupán három napig vendégeskedtek nálunk
határon túli meghívottaink, mégis sikerült em-
lékezetes programot összeállítani, melynek ke-
retein belül kicsit jobban megismerhettük egy-
mást. Az óralátogatásokon kívül volt idõ a pi-
henésre is, hiszen vendégeink ellátogattak
Szolnokra, ahol megnézték a város fõbb neve-
zetességeit, Tiszakécskén megmártóztak a
strandfürdõ gyógyvizében, majd a lakiteleki
kalandparkban bebizonyosodott, hogy erdélyi
partnereinket sem kell félteni, hiszen még az
egyik kísérõ tanárnõ is gond nélkül végigment
a cseppet sem könnyû pályán.

Reményeink szerint sikerült valódi élményt
adni vendégeinknek és bízunk abban, hogy az
a kapcsolat hasonlóan sikeres lesz, mint a né-
metországi. „A valódi visszajelzés csak akkor
derül ki, amikor otthon a gyerekek saját csa-
ládjukban mesélik el útjukat” — teszi hozzá
Varga Józsefné.

KULTURÁLIS GÁLA 2012
Településünkön már hagyomány, hogy az
évenkénti Kulturális, Mûvészeti Gálán a tósze-
gi diákok számot adnak arról, amit a különbö-
zõ választható foglalkozáson, szakkörön ta-
nultak. A bemutatóval amellett, hogy szóra-
koztatják a közönséget, el is búcsúztatják a
tanévet. 

Idén igazán színvonalas mûsort sikerült
összeállítaniuk a szervezõknek, hiszen a meg-

Iskolánk sûrû idõszakot tudhat maga mö-
gött, hiszen utolsó lapszámunk megjele-
nése óta diákjaink megjárták Szlovákiát
és Németországot, nálunk jártak erdélyi
testvériskolánk képviselõi, és akkor még
nem is ejtettünk szót a nyolcadikosainkról
vagy éppen a Kulturális Gáláról... Nézzük
meg hát bõvebben, hogyan is alakult az a
cseppet sem unalmas néhány hét!

Tartalmas és gazdag programok váltják egymást

ISKOLA A HATÁRON INNEN ÉS TÚL



szokott vers, mese, tánc és vicces színpadi je-
lenetek mellett szerephez jutottak az akkor ná-
lunk vendégeskedõ erdélyi tanulók is. A nép-
táncosok mellett jól megfértek a virágként
pompázó óvodás balerinák, és a mi mesemon-
dóink sem vallottak szégyent az Egribõl érke-
zett „kollegákkal” szemben. Vendégeink saját,
illetve „kölcsönzött” mesékkel készültek, mû-
soruk zárásként pedig egy szatmári tánccal
szórakoztatták a nagyérdemût. A fellépésre

elõzetesen iskolánk vezetõsége kérte fel a hoz-
zánk érkezõ csapatot, amit õk boldogan fogad-
tak el. A hozzánk érkezõ kilenc diák és három
pedagógus örömmel készült a Gálára, noha
mint azt késõbb megtudtuk, igencsak gyorsan
kellett feltalálniuk magukat, hiszen egy ko-
rántsem összeszokott csapatról volt szó és pél-
dául a tánc gyakorlására alig volt idejük — bár
ez a bemutatón aligha tûnt fel. 

Varga Józsefné, igazgatónõ még hozzáteszi,
hogy „a zenés/irodalmi produkciókon túl, a
gyerekek képzõmûvészeti alkotásait is megte-
kinthették az érdeklõdõk.” Aki pedig most le-

maradt az eseményrõl, az szeptember 7-én, a
falunapon pótolhat, hiszen az elõadások zö-
mét akkor is elõadják iskolásaink.

BALLAG MÁR A VÉNDIÁK... DE HOVÁ?
A cikk megjelenésekor már lezárult a 2011/12-
es tanév és vége a jegyek miatti izgalomnak.
Mindenki kézhez kapta a bizonyítványát és vi-
dáman tölti a nyári szünidõt. A nyolcadikosa-
inknak kicsit más most minden, hiszen a szep-
tembert már egy másik intézményben kezdik.
Õk harminchatan szerteszét szélednek a kü-
lönbözõ iskolákban: öten gimnazisták lesz-
nek, tizenketten szakközépiskolában folytat-
ják tanulmányaikat, tizennyolc egykori tósze-
gi diák tanul szakmát valamelyik szakképzõ
iskolában, egy tanuló továbbtanulása pedig
még kérdéses. 

Végzõseink közül idén is hárman kapják
meg a Tószegi Általános Iskola Kiváló Tanuló-
ja címet, ami az eddig megszokottól eltérõen új

formát öltött. Az arra érdemes diákok egy gyö-
nyörû oklevelet, egy plakettet, könyvet, illetve
pénzjutalmat vehetnek át a díj adományozójá-
tól. És hogy kik a díjazottak? Hingi Blanka,
Molnár Brigitta és Nagy Dominika.

HA VÉGRE ITT A NYÁR, TÁBOROZIK A DIÁK
Júliusban (2-8.) Bükkszentkereszt ad helyet az
iskolai tábornak, ahol harminc tószegi diák és
tíz erdélyi tanuló nyaralhat. Az esemény külön
érdekessége, hogy a testvériskolánkból érkezõ
gyerekek részvételi díját teljes mértékben a tó-
szegi gyermekszervezet, a Kucorgó Egyesület

állja. A szervezõk idén is változatos programo-
kat ígérnek, ezzel téve emlékezetessé a nyarat.
A táborról a résztvevõk a szülõi értekezleten
bõvebb tájékoztatást kapnak.

ÚJ ÉV, ÚJ DIÁKOK
Nemcsak a nyolcadikosok életében következik
be változás, helyükre új diákok érkeznek, így
az óvoda nagycsoportosainak túlnyomó része
megkezdi az iskolás éveit. „Sajnálattal vettük
tudomásul, hogy bár pedagógusaink, amit le-
het, mindent megtettek a 2 osztály indításához
szükséges, megfelelõ létszám biztosítására — a
bemutató órákon, a különbözõ szabadidõs fog-
lalkozásokon és a családlátogatásokon keresz-
tül — azt, hogy szeptemberben hány osztály in-
dul, majd a nyár dönti el. Jelenleg az 1. évfo-
lyamra beíratott tanulók száma 30 fõ. A szü-
lõk, akiket a munka Szolnokhoz köt, azok
Szolnokra viszik a gyerekeiket is. Az idén, min-
den eddiginél több gyermek maradt vissza az
oviban is” — tette hozzá az igazgatónõ.
Amennyiben egy osztály indul szeptember-
ben, egy régi-új oktatásszervezési formát sze-
retne az iskola feleleveníteni, az iskolaottho-
nos oktatást (napközi helyett). Eszerint a ta-
nulók oktatása-nevelése 8-16 óráig tartana a
nap folyamán, közbeiktatva pihenõidõt és a
szabadon választható foglalkozásokat. Az osz-
tályt Czinegéné Krecsún Éva és Tóthné Ha-
bony Zsuzsanna tanító nénik fogják tanítani.

Sokan már bizonyára értesültek arról, hogy
ahogyan az a 2012. május 23-i községi önkor-
mányzati ülésen a település elõjárói döntöttek,
iskolánk befogadó iskola lesz a következõ évtõl.
Ezzel Tiszajenõ és Vezseny községek önkor-
mányzata felkérésének tettek eleget. Így a tó-
szegi intézmény fogadja azokat a diákokat, aki-
ket a szüleik nem szeretnének egyházi iskolá-
ba járatni. Hogy pontosan hány tanulót érint ez
a döntés, Varga Józsefné így válaszol: „A várha-
tó létszámnövekedés még nem ismert, a nyár fo-
lyamán sorra kerülõ beiratkozásnál derül ki,
hogy pontosan hány fõvel számoljunk. Isko-
lánk mindent megtesz annak érdekében, hogy
munkáját az említett két településen propagál-
ja.” Az utaztatás költségét minden esetben az
adott önkormányzat állja, így a tószegiekre
nem jelenthet anyagi terhet a rendelkezés.

Csutár Andrea Mária
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Szilvásváradon
jártunk…

Nagysikerû buszkiránduláson vettek részt a
közelmúltban a Községi Nyugdíjas Klub és
a klub baráti körének tagjai. Szilvásváradon
jártunk, ahol megnéztük a magyar királyo-
kat a panoptikumban majd kisvasútra száll-
va csodáltuk meg a gyönyörû tájat. Erdei sé-
ta után jártunk egy erdészeti, majd helytör-
téneti múzeumban. Felmásztunk a mere-
dek lépcsõkön az Európában is egyedülálló
kerektemplomhoz. Jó hangulatú, szép na-
pot töltöttünk együtt. Gönczi Lajos
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Ha péntek, akkor babakocsikat
toló anyukák lepik el a gyermek-
orvosi rendelõ várótermét. A vé-
dõnõi szolgálat adatai szerint fa-
lunkban 180 hat év alatti kisgyer-
mek van, akik rendszeres kapcso-
latban állnak az egészségügyi
szolgálattal.

A klubfoglalkozásokra többnyi-
re a Gyes-en levõk jönnek picinye-
ikkel.

A leterített szõnyegen elfoglal-
ták a helyüket a klubtagok. Mádi
Éva fejlesztõ-pedagógus énekkel,
mondókákkal, név szerint kö-
szönti õket. A gyermekek látható
elégedettséggel viszonozzák az
üdvözlést.

A Gólyafészek Alapítvány által
biztosított játékoké ezután a fõ-
szerep. Minden gyermek megta-

lálja a számára legkedvesebbet.
Míg az önfeledt játszásé a fõsze-
rep szót váltunk a szülõkkel. Mi-
lyen falun élõ kismamák helyzete?
— kérdezem. 

Bíró Veronika úgy véli számos
elõnye van a kertes házban élõ
kisgyermeket nevelõ szülõknek,
a kert a jó levegõ nagy elõny, de
hátrányra is tudnak példát. Hely-
ben a csecsemõholmit nem na-
gyon lehet beszerezni, pl. a pe-
lenka. A választék szegényes, ha
meg van megfelelõ az jóval drá-

gább, mint Szolnokon. Akinek
nincs autója, kétszer is meggon-
dolja, hogy gyermekkel, babako-

csival vállalja-e a macerás buszo-
zást.

Kosztolnyikné Novák Erika
szerint a templomnál lévõ egyet-
len játszótér állagának megóvásá-
ra sokkal nagyobb figyelmet kel-
lene fordítani. Erika csendesen
megjegyzi, hogy általános alap-
probléma, hogy a tinédzserek ré-
szére semmi lehetõség nincs köz-
téri találkozásra, így õk spontán
jönnek össze a falu különbözõ
pontján.

Mi az a három legfontosabb kí-
vánság, minek beteljesülését az
önkormányzat figyelmébe ajánla-
nak?

Szolid és egyhangú volt a vála-
szuk. Bölcsõde, játszótér, szabad-
téri kisgyermekes játszóház, ba-
bakocsik részére alkalmas járdák-
kal, és negyedikként az orvosi
rendelõnél zebra gyalogos átkelõ-
hely kialakítása. 

A Baba-Mama Klub Kiss Barna-
básné és Fehér Ferencné szakmai
irányításával, tematikus munka-
tervükkel biztosíték arra, hogy öt
év után a folytatás is sikeres lesz,
olyan melyre a kismamák is vágy-
nak. Ez egy olyan hely ahol min-
den szereplõ, baba és szülõ jól ér-
zi magát.

-EN-ES-

Társasági élet a Baba-Mama Klubban
Ahol mindenki jól érzi magát

Ahol mindenki jól érzi magát

Mádi Éva, fejlesztõpedagógus énekkel, mondókákkal név szerint köszönti
a gyerekeket

2007-ben a kismamák kérésé-
re alakította meg a klubbot Fe-
hér Ferencné védõnõ. Nem
kellett õt gyõzködni az anyu-
káknak, hisz Éva akkortájt
szintén kismama volt, s jól
tudta saját tapasztalatából is,
hogy kisgyermeknek és anyu-
kájának a közösségi élet na-
gyon fontos. Nem beszélve ar-
ról, hogy a diplomás védõnõ
szakmájából eredõen hivatá-
sát is gyakorolhatta. Kiss Bar-
nabásné kolleganõje szemé-
lyében kiváló segítõre talált, a
mára már öt éves közösség.
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Országosan jellemzõ, hogy a pár-
tok iránti érdeklõdés a lakosság kö-
rében egyre csökken. Tószegen a
rendszerváltozás utáni években
volt a tetõfokán a pártpolitika,
majd az évek elteltével elhaltak a
politikai közösségek. A lakosság a
legutóbbi 2010-es helyhatósági vá-
lasztáskor, mindössze egyetlen
párthoz kötõdõ képviselõt válasz-
tott be a képviselõ-testületbe. A
függetlenként induló jelölteket ré-
szesítették elõnyben a választópol-
gárok. A politikamentesség jellemi
a tószegieket. Mi a három talpon
levõ pártnál jártunk. A Fidesz-
MPP, az MSZP és a Jobbik Magyar-
országért Mozgalom helyi szerve-
zete válaszolt a kérdéseinkre.

A Fidesz tószegi szervezetének
nemrégiben megválasztott elnök-
asszonya, Jándi Sarolta e-mail-
ben válaszolt kérdéseinkre.

Hány fõs az alapszervezet?
Ezt az információt bizalmasan

kezeljük, ezért konkrét számot
nem mondok. De annyit mondha-
tok, hogy van egy stabil magja az
alapszervezetnek, és körülöttük
vannak szimpatizánsaink, akik
részt vesznek az összejövetelein-
ken is.

Milyen területeken tartják szük-
ségesnek az elõbbre lépést?

Egyelõre érdeklõdve figyeljük,
hogy a polgármester úr és stábja,
a jelenlegi testület mit tudnak el-
érni. Bár a kampányában a pol-
gármester úr nemigen beszélt ter-
vekrõl, csak a korábbi kétéves
polgármesterségének eredmé-
nyeivel kampányolt, gondoljuk,
hogy a ciklus felének közeledté-
vel majd a falut részletesen tájé-
koztatják, hogy a céljaikból eddig
mit sikerült elérniük, és hogy mik
azok a tervek, amelyeket a ciklus
második felében kívánnak meg-
valósítani. Addig nem akarunk
véleményt mondani, bírálatot
megfogalmazni, van még idejük,
hogy megvalósíthassák az elkép-
zeléseiket.

Hogyan tudnának együtt mû-
ködni az önkormányzattal?

Úgy, ha a következõ választá-
son a tószegiek ránk szavaznak,
és minket is bejuttatnak a döntés-
hozók közé. Most a jelenlegi kép-
viselõ testületé az irányítás lehetõ-
sége, de a felelõssége is!

Vannak-e a falut érintõ terveik? 
Természetesen voltak és van-

nak is terveink. Egy részüket a vá-
lasztási kampányunkban közzé
tettük, kis kampányfüzetünkbõl
tájékozódhattak a tószegiek.
Örömmel látjuk, hogy azokból né-
hány apróságot — például a kutak
rendbetétele — az önkormányzat
már kivitelezett. Most nem a mi
terveinknek van itt az ideje, nem
mi vagyunk irányítói pozícióban.

Egyébként a FIDESZ-KDNP kor-
mány országos szinten a legfonto-
sabb feladatának a munkahelyte-
remtést, a gyermekes családok se-
gítését, a nyugdíjak vásárlóértéké-
nek megõrzését tartja.

Ha a helyi irányítás a mi felada-
tunk lenne, akkor mi itt helyben is
elsõsorban ezeket a dolgokat szor-
galmaznánk:

• például a tószegi munkahe-
lyek gyarapítását, a helyi gazdál-
kodók, vállalkozók támogatásával,
és idegen vállalkozók idecsábítá-
sával;

• egy bölcsõde létrehozását, va-
lamint a meglévõ óvodának és is-
kolának magas színvonalú mû-
ködtetését; 

• vagy a tinédzser korú fiatalok
számára a szabadidõ értelmes el-
töltéséhez a mûvelõdési ház vala-
milyen formában való életre kelté-
sét, abban õket érdeklõ progra-
mok biztosítását.

Most ezeket a falu jelenlegi ve-
zetõitõl várjuk. Szeretnénk, ha a
környezetünk épülne, szépülne,
gyarapodna, ha a falunkbéliek mi-
nél jobb élet- és munkalehetõsé-
get találnának itt Tószegen. 

Ne legyen megosztva a
társadalom pártpolitikai
alapon

Bencsik Pál az MSZP tószegi elnö-
ke elmondja: Elemeztük az elõzõ
idõszak hibáit, levontuk a követ-
keztetéseket. A kudarcok nyilván
megviseltek bennünket. A belsõ
tisztújítások megtörténtek. Tósze-
gen, közel egytucatnyi tagságunk
mellett — növekvõ szimpatizán-
sokkal — készül a párt program a
következõ megmérettetésre.

Az önkormányzati választási
eredményeket természetesen elfo-
gadjuk, de érdemleges kapcsola-
tunk az önkormányzattal nincs,
de ha meghívást kapunk rendez-
vényekre, mindenkor ott va-
gyunk.

Az egykori alpolgármester úgy
véli, hogy az önkormányzatiságot
a jelenlegi kormány egyre inkább
kiüresíti, súlytalanná válnak a he-
lyi elöljáróságok. A járások felállí-
tása, mely minden elõzetes egyez-
tetés nélkül történik, nem biztos,
hogy megoldja a települések prob-
lémáit, sõt az sem biztos, hogy
gazdaságilag a változás kedve-
zõbb lesz. A változások mellett
nagy gondnak tartja, hogy az el-
szegényedés nõ, a középosztály
kezd lecsúszni, a foglalkoztatott-
ság, különösen térségünkben,
nem növekszik, hanem inkább
csökken. Személyes tapasztalatát
is megemlíti Bencsi Pál — egyre
többen fordulnak hozzám munka-
lehetõség ügyében. Döbbenetes-
nek tartom, hogy a „menzán” ki-
tett ebédek eltûnnek, többek kö-
zött az enyém is, eddig ez nem
volt jellemzõ, ez is az elszegénye-
dettség következménye.

Az MSZP szeretné azt elérni,
hogy ne legyen megosztva a társa-
dalom pártpolitikai alapon. A kap-
csolattartást ne párt hovatartozás
határozza meg.

Pártérdek mellett, a tele-
pülés érdek mindenek
elõtt Renoválják az I. vi-
lágháborús emlékmûvet
Sóspataki Annamária, a Jobbik
Magyarországért Mozgalom tósze-
gi szervezetének elnöke, készség-
gel fogadja érdeklõdésünket, majd
tájékoztat bennünket, hogy kérdé-
seinkre Dabis István válaszol.

Dabis István a népszerû iparos
örömmel mondja, hogy az önkor-
mányzattal és dr. Gyuricza Miklós

polgármesterrel jól együtt tudnak
mûködni. Bár szervezetük létszá-
ma nem túl nagy, de folyamatosan
érõsödnek. Elégedettség töltöttel el
õket, amikor a képviselõ-testület
befogadta a Trianoni emlékmû fel-
állítását, mely mára hirdeti a Nem-
zeti Összetartozás Napját is, mely
nyilvánvalóan a nemzet gyásznap-
ja. Hasonlóan elégedettek az ön-
kormányzat küszöbön álló térfi-
gyelõ rendszer kiépítésével is.

Határozott szándékuk, hogy a
Jobbik Magyarországért Mozga-
lom helyi szervezete megvalósítsa
az I. világháborús emlékmû reno-
válását. A kb. 1 millió forintos
költségû felújítást adakozásból re-
mélik megvalósítani, mely a lakos-
ság nehéz anyagi körülményei el-
lenére is eredményesen halad. Da-
bis István elégedettséggel mondja,

hogy tavaly kezdték a gyûjtést és
már a tervezett költség egyötöde
megvan. Bíznak abban, hogy a ne-
héz életkörülmények ellenére, a
közadakozás az idén is eredmé-
nyes lesz.

Terveik között a nemzettudat
ápolás folyamatosan szerepel.
Szeretnénk, ha szervezetünk a
település hasznát is szolgálná, s
bízunk abban, hogy a mozgalom
egyre jobban megerõsödik, ösz-
szefogva más közösségekkel,
egyházakkal és civil szervezetek-
kel. A pártérdek mellett a telepü-
lés érdek mindenek elõtt.

Nádházi

Pártpolitika Tószegen

Jándi Sarolta

Bencsik Pál

Sóspataki Annamária

Dabis István
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Június végén Egyházunk együtt ünnepli a két fõ-
apostolt: Pétert és Pált, miként errõl Arany János
is ír csodálatos versében. Jézus Pétert tette meg
az általa alapított Egyház vezetõjévé, õ lett az el-
sõ pápa. Az õ utóda a mindenkori római pápa. A
Katolikus Egyház születésnapját Pünkösdkor ün-
nepeljük, a Szentlélek eljövetelekor született
meg. Mint minden intézmény esetében itt is
szükség van vezetõre. Krisztus felhatalmazása
révén Péter kapta meg a vezetõ szerepet. Az
apostolnak ezt az elsõségét latin szóval primá-
tusnak nevezik. Szent Máté apostol világosan le-
írja Jézusnak erre vonatkozó szavait: „Én mon-
dom neked: Péter vagy, erre a sziklára építem
egyházamat és az alvilág kapui sem vesznek raj-
ta erõt. Neked adom a mennyek országának kul-
csait. Amit megkötsz a földön, a mennyben is
meglesz kötve és amit feloldasz a földön, a
mennyben is fel lesz oldva.” (Mt 16, 18-19) A
kulcs átadása az akkori nyelvhasználat szerint a
hatalom teljes átruházását jelentette. Az oldó és
kötõ hatalom egyrészt a tanításra vonatkozik: va-
lamilyen tannak a megengedettségét vagy tilal-
mát õ döntheti el. Továbbá jelenti a közösségbe-
li befogadást, illetve kizárást, vagyis meghatároz-
hatja, hogy a közösségnek kik lehetnek a tagjai
és kik nem. Péter tehát ezekben a szavakban
megkapja a legfõbb törvényhozói hatalmat mind
a tan, a tanítás, mind a jog vonalán. Az alvilág szó
az elmúlást jelenti, vagyis a Megváltó azt ígérte
meg, hogy az Egyház fenn fog maradni a világ vé-
géig. Ennek a hatalomnak az átadása során talál-
kozhatunk Jézus részérõl elsõ ízben a névváltoz-
tatással. Simon nevét nem szünteti meg, hanem
hozzáad egy másikat, az arám nyelvû Kéfa, lati-
nul Petrus nevet, amely sziklaalapot jelent. Az
akkori embereknél a név sokkal nagyobb szere-
pet játszott, mint a mai világunkban, mivel a lé-
nyeget, a hivatást akarták ezzel kifejezni. Ezek
szerint az Egyház szilárdságának és fennmaradá-

sának Simon Péter lesz a biztosítéka. Kifejezetten
nincs benne a szövegben, hogy ez az ígéret nem-
csak Péterre, hanem az õ utódaira is vonatkozik.
Annak sincs nyoma, hogy kifejezetten ki és hol
legyen Péter utóda. Ám a fõhatalom megígérésé-
nek szavaiból következik, hogy az Üdvözítõnek
szándékában volt az utódlás. Péter halandó em-
ber, személye nem biztosíthatja az állandóságot,
hanem csak az alapkõ-szerepének öröklése. A
Messiás nem alapíthatott olyan egyházat, amely
csak Péter haláláig van biztosítva.

Az utódját ott kell keresnünk, ahol utoljára
mûködött. Azt, hogy Péter Róma püspöke volt
már több protestáns hittudós is elismerte, de van-
nak, akik tagadják. Egyetlen bibliai adat utal a fõ-
apostol római tartózkodására: az elsõ Péter levél
írója Babilonból küldi köszöntését. (5,13) Az ak-
kor már romokban heverõ mezopotámiai város-
ra nyilván nem gondolhatunk, ám abban az idõ-
ben átvitt értelemben Rómát elég gyakran Babi-
lonnak is nevezték, mivel erkölcstelenségében a
régi Babilon nyomán járt. Legfõbb érvként An-
tióchiai Szent Ignác, Korintusi Dénes, Irenaeus
püspök — akik az I. és a II. században éltek —
ránk maradt írásbeli mûvei is szólnak errõl.
Emellett a régészeti ásatások is tanúskodnak Pé-
ter római tartózkodásáról, melyek közül a legki-
emelkedõbb az, amelyet 1939. és 1950. között
folytattak a Szent Péter Bazilika kupolája alatti
területen. Hogy miért ment Péter Rómába ma
már nem tudjuk.

Egy érdekességre érdemes felfigyelni. A társa-
dalomtudomány, a szociológia tanítja, hogy ha
egy közösségbe, intézménybe bekerül egy olyan
személy, akinek a szellemi képességei, rátermett-
sége jobb, mint az addigi vezetõé, akkor egy idõ
után át fogja venni a vezetõi tisztséget. Ez alól ki-

vétel Péter fõsége. Szent Pál apostol ugyanis mû-
veltségében, tudásában messze felette állt Péter-
nek. Mégsem lesz pápa, sõt a tanítását egyezteti
Péterrel. Erre csak az a magyarázat, hogy fejet
hajt Jézus szándéka elõtt, aki Pétert választotta.

Péternek és az õ utódjának, vagyis a római pá-
pának fõségére vonatkozóan még egy fontos do-
log. Ránk maradt Római Kelemen pápa 95-96-
ban keletkezett levele. A személyérõl keveset tu-
dunk. Õ volt Szent Péter harmadik utóda Rómá-
ban. Az írás hátterében az áll, hogy Korintusban
a fiatal egyháztagok lázadtak és eltávolították az
ottani egyház élén álló elöljárókat. A pápa a leve-
lében leírja, hogy a püspök, a pap a hatalmát a
szentelésben kapja és nem a közösség megbízá-
sából. Egyértelmûen hangsúlyozza az egyházi
lelki hatalom apostoli eredetét, ezért az aposto-
lok által rendelt elöljárók elleni lázadás és a hiva-
talukból való kivetésük nem igazságos. 

Figyelembe kell venni ennek a levélnek a tör-
ténelmi körülményeit is. Amikor ezt Kelemen pá-
pa megírta, Efezus városában élt még Szent Já-
nos apostol. Ekkor már csak õ volt életben a ti-
zenkettõ közül. Mégsem õ akar igazságot szol-
gáltatni ebben az egyházfegyelmi kérdésben an-
nak ellenére, hogy Efezus közelebb volt Korin-
tushoz, mint Róma. Fejet hajt a pápa intézkedé-
se elõtt, pedig Kelemen nem volt apostol.

Ez a levél a legõsibb bizonyítéka annak, hogy
Róma püspöke felelõsnek érzi magát a többi egy-
házközség, vagyis az egész Egyház ügyeiért, sor-
sáért. Vitás kérdésekben övé a döntõ szó, de nem
parancsolgatás ez az õ részérõl.

Szent Péter utóda Róma városának püspöke.
Papi hatalma neki sincs több, mint bármelyik
püspöknek. A különbség az, hogy neki az egész
Egyházra kiterjedõ irányítási, kormányzási joga
van, míg egy-egy püspök csak a maga egyházme-
gyéje felett rendelkezik ilyen joggal.

Széles László plébános

Immár 10 éve annak, hogy a Tósze-
gi Református Egyházközséghez az
egyházmegyei döntés szerint hoz-
zácsatolták társként a Tiszavárko-
nyi Református Gyülekezetet. A ta-
valyi évben Esperes Úr ellátogatott
hozzánk, és azt a javaslatot tette,
szervezzünk közös gyülekezeti dél-
utánt. A két gyülekezet az évek so-
rán többször is volt már együtt, pél-

dául a lelkipásztor beiktatásakor,
templomavatón, a lelkipásztor eskü-
võjén, evangélizációkon, ökumeni-
kus imaheteken, de így, ilyen for-
mában még soha. Az összejövetel-
re június 2-án, szombat délután ke-
rült sor a tiszavárkonyi gyülekezet
üdülõházában. Délután 2-kor volt a
gyülekezõ, az egész alkalmat egy
áhítattal kezdtük a templomban. Az

igehirdetés a szeretetrõl szólt. Hálát
adtunk Istennek, hogy szeret ben-
nünket, és ezt a szeretetet tudjuk to-
vább adni embertársainknak. Meg-
köszöntük Istennek, hogy az elmúlt
10 évben megsegítette mind a két
gyülekezetet, hitben, lelkiekben is
sokat gazdagodtunk. Megújultak
épületeink: Tiszavárkonyban meg-
újult a templom és az üdülõház. Tó-
szegen renováltuk a templomot, fel-
épült egy új gyülekezeti ház, és
most készülünk a parókia tatarozá-

sára. A hálaadó alkalom után átvo-
nultunk az üdülõház kertjébe, ahol
az elképzelések szerint szalonnát
sütöttünk volna, de ekkor a Tisza-
várkonyi Gyülekezet gondnoka és
felesége egy szeretetvendégséggel
ajándékozta meg a Tószegieket. A
gondnok úr elmondta, hogy õ már
idõs, nem tudja még meddig él, de
így szeretné kifejezni szeretetét és
nagyra becsülését a Tószegiekkel
szemben, hogy megvendégeli õket.
Így kerület elõ a finom hurka, kol-
bász, sült krumpli, meleg tea, és a
sok finom gyülekezeti tagok által
sütött sütemény. Az alkalom egész
estig tartott, szép számmal voltak
jelen mind a Tószegiek, mind a Ti-
szavárkonyiak, és mindenki nagyon
jól érezte magát. A felnõttek beszél-
gettek, a gyerekek játszottak a kert-
ben.

Reméljük, ez a délután hagyo-
mányteremtõ lesz, és még sokat le-
het együtt a két gyülekezet egység-
ben és szeretetben.

Péntekné Vizkelety Márta lelkipásztor

A RÓMAI PÁPA

Egységben és szeretetben

Nagy sikere volt a közös gyülekezeti délutánnak
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A következõkben egy mozgássérült tószegi
lány történetét írom le, aki betegsége ellenére
is mindig vidám, és mosolygós. 

Az olvasók számára ismerõsen hangozhat
Nagy Krisztina neve, hiszen már számos ripor-
tot, készítettek vele és újságcikkeket írtak róla
különbözõ napilapokban. Úgy gondolom,
hogy a Tószegi Tükörben is említést érdemel,
hiszen életútja alapján méltón lehetünk büsz-
kék rá.

Kriszti 1980. január 18-án, egészséges kisba-
baként látta meg a napvilágot. Két éves koráig
minden rendben volt, semmi betegségre utaló
jelet nem vettek észre a szülõk. Amikor azon-
ban a gyermeknek már másznia, járnia kellett
volna, akkor kezdõdött a problémák sorozata.
Szülei kórházról-kórházra hordták, az ország
minden szegletében vizsgálták már specialis-
ták. Ettõl kezdve folyamatos mûtétek vártak az
akkor még óvodás korú kislányra. Az operáci-
ók miatt Kriszti az általános iskolát is magán-
tanulóként végezte el. Szeretett tanulni, ezért
megpróbált gimnáziumba is beiratkozni. Szol-
nokon sem, és Pesten sem járt sikerrel, mert a
mozgássérültek számára sehol nem tudták
biztosítani a megfelelõ ellátást és az akadály-
mentes közlekedést. Tizennégy és tizenhét

éves kora között az idõt otthon töltötte, mert a
gimnáziumot nem tudta magántanulóként el-
végezni. Tizennyolc éves korától azonban fel-
gyorsultak körülötte az események. Ifjúsági
csoportvezetõ lett a Mozgássérültek Szolnok
Megyei Egyesületénél. Nagyon jól érezte ma-
gát mindenki ebben a klubban, de Kriszti ta-
nulmányi okok miatt mégis átadta a közösség
vezetését egy másik csoporttagnak. Ekkor ta-
lált rá egy Balassagyarmat melletti településen
arra az iskolára, ahol egy évig informatikát ta-
nult. Kitûnõ eredménnyel végzett, ezért felbá-
torodott, hogy ismét megpróbálkozzon beke-
rülni egy gimnáziumba. Mivel már elmúlt ti-
zennyolc éves, ezért csak a dolgozók gimnázi-
umába vették fel. Szerencsére erre Szolnokon
is volt lehetõség. Kriszti édesanyja felvállalta,
hogy lányát kerekesszékkel felsegíti a tante-
rembe, de ez csak két évig mû-
ködött az édesanya betegsége
miatt. Kriszti ezután sem adta
fel, a gimnáziumot be szerette
volna fejezni. Addig kutatott,
míg Pesten talált egy iskolát,
ahol mozgássérültek számára
is elérhetõvé vált az oktatás, a
közlekedési viszonyok pedig
megfelelõek voltak. Ez az is-
kola nem volt más, mint aho-
vá tizennégy évesen is jelent-
kezett. Kriszti kiemelte, hogy
a MEREK (Mozgássérült Em-
berek Rehabilitációs Központ-
ja) fontos szerepet játszott éle-
tében. A MEREK-ben bentla-
kásos elhelyezés formájában
nyújtott szolgáltatások a lakók
fizikai állapotának javítására,
önállóságának fejlesztésére,
oktatásának, szakképzés-
ének, munkába állásának elõ-
segítésére irányultak. A kü-
lönbözõ szolgáltatások a mi-
nél nagyobb fokú önállóság el-
érését szolgálták. Krisztinek
nagy segítségére voltak, hi-
szen itt tanult meg önállóan
közlekedni Pest utcáin. Az ok-
tatásban résztvevõk a gimnáziumi tantárgya-
kat tanulták, illetve idegen nyelvet. Kriszti szá-
mára a nyelv tanulása újdonság volt, ezért egy
nyár alatt kellett két év anyagát bepótolnia.

Havonta járt haza vonattal szüleihez. Prob-
lémái adódtak kezdetben a közlekedéssel, mi-
vel sok helyen nem voltak felkészülve mozgás-
sérült utaztatására. De Kriszti nem adta fel, a
nehézségek ellenére is egyedül közlekedett.
Ezzel a lépésével elfogadtatta az emberekkel,
hogy a mozgássérültek is utaznak tömegköz-
lekedéssel. 

Sikeresen leérettségizett, majd egy grafoló-
gus szakmát is kitanult. A Zsigmond király fõ-
iskola andragógus szakára jelentkezett. Pszi-
chológus szeretett volna lenni, de mivel ilyen

szak nem indult levelezõn, ezért döntött az
andragógia mellett. A fõiskolát akadálymente-
sített intézményként hirdették meg, ezért
Kriszti nyugodtan készült az évnyitóra. Mikor
megérkezett, nyolc lépcsõfok fogadta. Senki
nem tudott megfelelõ magyarázatot adni, hogy
miért vették fel õt akkor ide, ha a feltételek nem
megoldottak. A tanév elsõ napján meglepetés-
ként érte Krisztit, hogy az iskola épületét ad-
digra akadálymentesítették. 

A fõiskola utolsó évét otthon végezte el,
mert közben megismerkedett jelenlegi párjá-
val, Dienes Tamással. Az iskola mellett a West-
end-ben és a Mamut-ban grafológusként dol-
gozott Budapesten.

Leállamvizsgázott, és már csak az angol
nyelvvizsga hiányzik a diplomájához. A fõis-
kola befejezése óta Tomival vettek egy kis la-

kást Szolnokon, melyet barátok segítségével
akadálymentesítettek. Kriszti kedvenc hobbi-
jai a gyöngyékszer-készítés, a festés, a rajzo-
lás, az utazás, ezeken kívül imádja a termé-
szetet és a vízi élõvilágot. Járt már Spanyolor-
szágban, Németországban, és Tomival már
Törökországba is eljutottak. Ha nyerne a lot-
tón, akkor legszívesebben körbejárná a vilá-
got, ezt azonban megelõzi még az augusztus-
ra tervezett esküvõjük, hiszen ezzel is új ka-
pukat nyitnak. Krisztiéké egy speciális eskü-
võ lesz Tószegen, melyet nem a Polgármeste-
ri Hivatal falai között rendeznek, hanem egy
külsõ helyszínen. Közös életükhöz további
sok boldogságot kívánunk!

Tábori Nóra

A mozgássérült emberek elõtt bezárul a világ?
Fogyatékkal teljes életet él, augusztusban lesz az esküvõje

Sokszor panaszkodunk, hogy fájnak a lá-
baink, egy kiadós futás után izomlázat ér-
zünk, kényelmetlen helyzetben elzsibbad-
nak a végtagjaink. De tudjuk, hogy mind-
ez hamarosan elmúlik. Újból nagyokat sé-
tálhatunk, kertészkedhetünk, vagy amihez
kedvünk van. Vannak azonban, akik
mindezeket nem élhetik át — a mozgássé-
rült emberek. Egy részüknél születési
rendellenesség következtében lépett fel be-
tegség, másoknál pedig valamilyen baleset
folytán. Ritka, velük született idegrendsze-
ri betegség miatt mozgásuk korlátozott
marad, nem tanulnak meg járni, elmarad-
nak a testi fejlõdésben is. A balesetet szen-
vedõk elveszíthetik valamely végtagjukat,
esetleg gerincoszlopuk is sérülhet. Ezáltal
a kerekesszék életük szerves részévé válik.

Életútja alapján méltón lehetünk büszkék Krisztinára

Kriszti és párja Dienes Tamás
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Mintha a természet is tudta vol-
na, hogy az elõzõ napi esõs, bo-
rongós napok  után szép idõre
van szükség, hogy ne menjen
kárba az a sok munka amit az
elõkészítésre és szervezésre for-
dítottak a községi horgász egye-
sület vezetõi és tagjai. Mint Bede-
kovics László az egyesület elnöke
elmondta, az  évi rendezvényeik
közül talán a legfontosabb  a
gyermeknapi horgászverseny, hi-

szen ilyenkor nem a megszerez-
hetõ pontokról, nem a nagy fogá-
sokról szól a nap, hanem arról,
hogy sok gyermeknek örömet
tudjanak szerezni. Nem az elsõ
ilyen rendezvény ez, hiszen több
éves hagyomány a gyermeknapi
horgászverseny. Évrõl -évre több
gyermek jön el felhívásukra és a
támogatók, segítõk száma is egy-
re gyarapszik. Ennek is köszön-
hetõ, hogy az idei rendezvény

csúcsot döntött, hiszen 125 gyer-
mek benevezõ volt a megszokott
három kategóriába. A rendez-
vény sikerét jelzi, hogy a sok kis
pecás és az õket lelkesítõ család-
tagok szinte ellepték az egész tó-
partot. A háromórás versenyt kö-
vetõen  a játéké volt a fõszerep.
Körbe a tóparton játékos, ügyes-
ségi akadályok, állomások voltak
ahol az öt fõs csapatok nagy csa-
tát vívtak. Volt dolga a zsûrinek,
hiszen nem csak a horgászver-
senyt, hanem a játékos vetélkedõt
is értékelni, díjazni kellett.  Az
eredmények megszületéséig sem
unatkoztak a gyerekek. Volt ugrá-
ló vár, lufi fúvás, horgász TOTÓ
és fergeteges jókedv. Az ered-
ményhirdetéskor szép serlegek és
sok-sok ajándék talált gazdára.
Zárásként finom ebéd várta a ki-
pirult, elfáradt résztvevõket.
(Sertéspörkölt és sütemény, gye-
rekeknek 5 forintért).
Eredmények, helyezések:

Lány: I. Tamás Fanni, II. Cseh
Györgyi, III. Kiss Vivien, IV. Böde

Klaudia, V. Mákos Anett, VI. Kiss
Boglárka

Fiú 0-12 év: I. Juhász Dávid, II.
Zsombik Imre, III.  Baranyi Domi-
nik, IV. Kerekes Hunor Ákos, V.
Vitek Ákos, VI. Jámbor Bence

Fiú 12-16 év: I. Szabó József, II.
Szalai Ádám, III. Vágó Bence, IV.
Surman Dávid, V. Bajári Tamás

Legnagyobb hal: Juhász Dávid
Gönczi Lajos

Közel ötszázan a csónakázó-tónál
Gyermeknapi horgászverseny és vidám vetélkedés

A horgászhelyek kisorsolása és az ajándékok kiosztása

A verseny elsõ fogása
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— Sokan bírálják ezt a korosztályt,
nincs kitartásuk, csak a számító-
gép érdekli õket stb. Erre ezek a fi-
atalok alaposan rácáfoltak. Mi volt
a siker titka, és hogyan értékeli a
csapat teljesítményét?

A siker egyik titka, hogy ennek
a csapatnak a magja már 5-6 éve
együtt játszik és a pályán kívül is
jó barátok. Én ezt szeretném to-
vábbra is, hogy ne csak focizgas-
sanak, hanem egy igazi összetartó

közösség legyen, ahogy mondani
szokták „mindenki egyért, egy
mindenkiért”.

A csapat teljesítményét két
részre bontanám. Az õszi idé-
nyünk viszonylag jól sikerült
egy találkozón kicsit könnyel-
mûek voltunk, ezért az elején
becsúszott egy döntetlen, de a
továbbiakban jöttek a gyõzel-
mek. A végén az igazán fontos
mérkõzésen nem volt szeren-

csénk, és játékvezetõi tévedés is
sújtott. Fél távnál a harmadik he-
lyen álltunk három pontra az el-
sõ helyezettõl. A téli szünetben
történt pár változás, ami öröm-
mel és büszkeséggel töltött el, de
a csapatott hátrányosan érintet-
te. A kapusunk Nagyistván
Ádám eligazolt a Hódmezõvásár-
helyi Labdarúgó Akadémiára.
Ezúton kívánok nagyon sok erõt,
kitartást, akaraterõt, és szeren-
csét a sikeres pályafutásához.
Remélem sikerül neki azt a pá-
lyát befutni amire a képességei
alapján eljuthat, és példakép le-
het minden tószegi fiatal számá-
ra, hogy van kitörési lehetõség.
Ezen kívül több olyan játékos is

volt aki a tavaszi idényben már a
felnõtt csapatban játszott, talán
ezért is sikerült ez a félév kicsit
halványabbra. A bajnokság eb-
ben a szakaszában én is kipró-
báltam egy-két fiatalabb (serdü-
lõ korú) játékost, és örömmel ta-
pasztaltam, hogy már most van
olyan gyerek akire lehet építeni a
jövõt. Amit még mindenkép ki-
emelnék, hogy bajnokcsapatnak
egyetlen veresége volt az egész
idényben, amit természetesen
tõlünk szenvedtek el. 

— Ebben az osztályban milyen
szerepe van az utánpótlásnak?

A tószegi egyesület 2002-2003.
évben kezdte el igazán komolyan
és tudatosan az utánpótláskép-
zést. Mindezt azért is, mert a fel-
nõtt csapat zömét vagy teljes
egészét sa-
ját nevelésû
j á t é k o s o k
a l k o s s á k
másrészt az
egészséges
életmód mi-
att is. Ez az
a korosztály
akik közül
többen már
akkor, 10
é v e s k é n t
rendszeresen edzettek, verse-
nyeztek külföldi tornára jártak,
most már a felnõtt csapat ajtaján
kopogtatnak, és remélem, hogy
pár év múlva rájuk fog épülni egy
sikeres felnõtt együttes. 

— Vannak
s z u r k o l ó k
akik nem ér-
tik hogy fel-
nõtt korban
hova tûnnek
ezek a tehet-
ségek? Mi a
vé le m é n ye
errõl?

Több oka
van ennek. A
legelsõ, hogy
már van aki tanuló korában nem bír-
ja a kettõs megterhelést ( edzés-ta-
nulás) azután jön a munka, majd a
családalapítás. Ez mind-mind a le-
morzsolódást eredményezi. Rohanó
világban élünk, semmire nincs idõ,
és sajnos sokan a sporttól vonják el
az idõt, amit késõbb megbánnak.

— Kit emelne ki a csapatból aki-
re érdemes odafigyelni a jövõben,
vagy figyelembe lehet venni a fel-
nõtt csapatban is?

Ezt a sikert a CSAPAT érte el,
mindenki jól teljesített. Minden
csapatban van olyan ember, aki
már megüti a felnõtt szintet, bár
nagyon nagy különbség van a fel-
nõtt és ifjúsági csapat között fõleg
fizikális és a taktikai elemekben
van lemaradás. Elsõ akit megemlí-
tenék a csapat és a bajnokság egyik
leggólerõsebb támadóját, aki több
poszton is bevethetõ Pap Viktor.
Rajta kívül kiemelném még Rövid
Györgyöt aki az egész tavaszi
idényt már felnõtt csapatban ját-
szotta, valamint a szintén sokolda-
lú támadásban és védekezésben is
jól teljesítõ Korán Tamást.

Nádházi

Ezüstérmes az Ifjúsági csapat

Siker a csapatmunka eredménye
A 2011-12-es megyei II. ifjúsági labdarúgó bajnokságban Tószeg
csapata a második helyen végzett. Az ezüst érmes „aranylábú”
gyerekek eredménye figyelemre méltó, a szurkolók is megkalapol-
ják fiataljaink remek teljesítményét. Csomós Attila siker edzõvel
beszélgettünk.

Álló sor: Nagy László, Ladányi Gergõ, Rövid György, Korán Tamás, Kun Gergõ, Bajári Róbert, Nagy Dávid, 
Molnár Dávid, Antal János, Csomós Attila. Elsõ sor: Viletel Gábor, Fejes Dániel, Molnár Zoltán, Pap Viktor, 

Magony Norbert, Hiányoznak: Kelemen Norbert, Bottyán József, Mezõ József

Papp Viktor

Rövid György
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• A képviselõ-testület május 23-ai ülésén, Tiszajenõ és Vezseny ön-
kormányzatainak kérésére döntött arról, hogy engedélyezi azok-
nak a tiszajenõi és vezsenyi tanulóknak a felvételét a tószegi álta-
lános iskolába, akik 2012 szeptember 1-jétõl nem kívánnak az
egyházi fenntartású tiszajenõi illetve vezsenyi általános iskolába
beiratkozni. Az említett önkormányzatok azért kérték ezt a tósze-
gi képviselõ-testülettõl, mert a közoktatási törvény értelmében
egy önkormányzat csak akkor adhatja át az általános iskola fenn-
tartói jogát az egyháznak, ha biztosítja azon tanulók oktatását és
nevelését is, akik nem szeretnének az egyházi iskolába járni. A
törvény ugyanakkor azt is elõírja, hogy a Tószegre ezen okok mi-
att átjáró tanulók utaztatását és annak költségeit Tiszajenõ és Ve-
zseny önkormányzatainak kell vállalnia és megszerveznie.

• Tószeg Község Önkormányzatának 10/2012. (IV.19.) számú ren-
delete értelmében, a hulladékszállítási közszolgáltatás díja 2012.
május 1-jétõl 369 Ft+Áfa/ürítés, azaz 1599 Ft+Áfa/hó.

• A hetvenedik életévét betöltött személy (és házastársa életkortól
függetlenül), amennyiben közös háztartásukban más keresõké-
pes személy nincs, az önkormányzattól havi bruttó 500 Ft tá-
mogatásban részesül a szervezett hulladékszállítási közszolgál-
tatás szolgáltatási díjához. A támogatásra a 70. életévét betöltött
személy, a betöltést követõ év január 1-jétõl jogosult.

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

A községi sportegyesület létesítményére odafigyel a sportvezetés. A pá-
lya a hozzátartozó zöld területtel, ápolt, locsolt, a fûnyírás rendszeres.
A Fáy A. út felöl azonban a kerítés megérett a felújításra. Májusban, ti-
zenhat sportbarát úgy döntött, hogy segítséget nyújt. A Praktiker és
Szilágyi László anyagi támogatásával elkészült a 160 m kerítés. Sõt még
fákat is ültettek, melyek közül sajnos egyet már ki is törtek.

Jó lenne, ha nem folytatódna a vandalizmus, mert ha valaki nem ér-
tékeli a község szépítését, legalább ne ártson.

Önkéntes kerítésépítés


